
цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.48778 

+0.60% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.31460 

     -0.60%
Българска народна банка
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 Българска фондова борса
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Прокуратурата 
разследва бившия 
финансов директор 
на “Петрол”

Още 31 
държавни 
фирми 
ще бъдат 
продадени

Медии ▶ 17Компании ▶ 11

Новият 
медиен 
закон се 
отлага за 
януари

Новини ▶ 7

Банките 
поискаха 
нов закон 
за интернет 
измамите

WikiLeaks - Теория 
на политическата 
разконспирация

Кой е следващият

Финансирането на Ирландия и Гърция може да се окаже малък детайл 
от историята по спасяването на еврото. Сега погледите са насочени към Пор-

тугалия, а най-мрачният сценарий включва и Испания  ▶ 4-5
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Печеливш
цветан цонев

Губещ
иван димов
 

„Трейс Груп холд”, която се управлява от Цветан Цонев, пови-
шава приходите си с 65% и в края на септември те стигат 
185.5 млн. лв. Продажбите на компанията за третото триме-
сечие се повишават с 40% до 92.1 млн. лв. Нетната печалба за 
третото тримесечие е 8.4 млн. лв., което е ръст от 96% на 
годишна база. Печалбата за деветмесечието се увеличава с 
близо 4 пъти до 12 млн. лв.                              Подробности на стр. 11

Висшият съдебен съвет (ВСС) уволни своя бивш член - 
съдията Иван Димов. Причината е уронване на престижа на 
съдебната власт. Димов бе един от двамата членове на ВСС, 
които бяха уличени в контакти с Красимир Георгиев - „Красьо 
от Плевен”. Двамата със Стойко Стоев подадоха оставки, 
след което Стоев стана съдия в Софийския военноокръжен 
съд, а Димов се върна като съдия в Сливенския окръжен съд. 

Мнения

О, Лидъл! Три часа бабички 
и лелки пред входа му чакат. 
Сивите панелки трепетно 
повтарят на Тотю гласът. 
Пристъпи ужасни! Дванайсе-
тий път гъсти орди лазят 
по плочките криви и тела се 
блъскат, и псувни изливат. 
Бури подир бури! Рояк след 
рояк! Данчето Фандъко-
ва сочи входа пак и вика: 
„Търчете! Ниски са цените!” 
И ордите тръгват с викове 
сърдити, и „Банани!” мощно 
въздуха разпра. Лидълът 
отвръща с други вик: ура! И с 
нов дъжд от лакти и псувни 
на майка лелки, пенсионери 
спират да се вайкат, влизат 
и се блъскат, без сигнал, без 
ред, всякой гледа само да 
бъде напред и гърди висящи 
на щанда да сложи и един 
банан повеч в торбата да 
положи. Бабичките блъскат. 
Лелките крещят, персона-
лът жално ги моли да спрат. 
Няма вече олио! . . . .  И днес 
йощ кварталът, щом буря 
зафаща, спомня тоз ден 
бурен, шуми и препраща сра-
мът му дивен като някой ек 
от дупка на дупка и от век на 
век!                                                          аlex

▶

pari.bg Топ 3

1 Огромни опашки и 
тълпи от хора имаше 
в цялата страна 
при откриването на 

магазините „Лидл”.

2 Бюджет 2011 вече е 
една крачка по-бли-
зо до окончателно-
то си приемане. 

3Руският премиер 
Путин определи като 
„нецивилизовани” 
усилията на ЕС да 

либерализира енергийния 
пазар.

Нито бързо, нито прозрачно
Шефът на Агенция „Пътна 
инфраструктура” заплаши с 
глоба от половин милион лева 
строителите на втория лот от 
магистрала „Тракия” компа-
нията „Трейс”. Причината на 
пръв поглед изглежда бюро-
кратична - не били представи-
ли сертификат за завършване 
на строителството на първия 
етап. 

От „Трейс” отказаха да 
съобщят каква е точната 
причина да не са предали до-
кумента, защото нямали право 
да изнасят такава информа-
ция. Нещо дребно не било 
свършено и затова не може 
да бъде отчетена цялостната 
дейност по съответния етап 
от изграждането на отсечката 
между Стара и Нова Загора. 
Какво точно не е свършено 
- няма информация. Кой е 
виновен - и за това няма ин-
формация. 
Казусът обаче повдига много 

въпроси. Хубаво е, че държа-
вата използва лостове, за да 
накара изпълнителите на клю-
чов обект, каквито са отсеч-
ките от „Тракия”, да работят в 
срок. От друга страна обаче, 
ако строителите изпълнят 
условията за изграждането 
на съответния етап, то тези 
250 000 EUR, с които сега ги 
санкционират, ще бъдат оп-
ростени. Така наказанието ще 
бъде само временно. То обаче 
трябва да има дисциплиниращ 
ефект върху изпълнителите.

Агенция „Пътна инфра-
структура” трябва публично 
да обяви каква е точната при-
чина за забавянето. А шефът 
на агенцията Божидар Йотов 
не го прави. Възниква въпро-
сът защо. Вероятно съобщава-
нето на конкретната причина 
няма да е от полза за АПИ. 
Вероятно може да се окаже, 
че не само изпълнителят, но и 
възложителят на строежа имат 

вина. Може и да не се окаже 
така. Но историята познава 
такива случаи - и държавата, 
и изпълнителят имат вина 
за забавянето с години на 
изграждането на магистрала 
„Люлин”. 

От години държавата и 
пътните строители играят 
един танц. Водещият парт-
ньор в него е държавата, 
която определя какво и къде 
да се строи, прави поръчките 
и плаща на изпълнителите - 
кога редовно, кога не. Тя може 
да избира своя партньор. За 
пътните строители у нас обаче 
партньорът може да бъде само 
един. Затова те са принудени 
да премълчават, да прекла-
нят глава от време на време, 
сърдят се по женски, отправят 
заплахи за съд, но не смеят да 
ги реализират. Просто защото 
следващия път няма да тан-
цуват. А ако не танцуват, ще 
фалират. 

Държавата 
може да 
избира 

своя партньор. За 
пътните строители 
обаче партньорът 
може да бъде само 
един

коментар

При първите копки на лотовете 2, 3 и 4 от „Тракия” държавниците обявяваха, че сроковете ще се спазват и че няма да бъде даден нито 
лев над сумите по договорите. След това започнаха проблемите 
▶

красимира Янева
krasimira.yaneva@pari.bg

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.47889

+0.73%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.32250 

     -0.72%
Българска народна банка

Sofix: 361.02 

    +0.25%
Българска фондова борса

BG40: 111.93 

-0.22%
Българска фондова борса
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Кабинетът ще 
инвестира парите  
от здравни вноски и 
от Сребърния фонд

Абсурдна 
петролна 
история

Балонът 
се надува

Още преди окончателното приемане на бюджета за 2011 г. разходите започнаха да 
растат. Управляващите обаче не знаят откъде ще намерят допълнителните пари  ▶ 4-5

Новини ▶ 8-9

Българо-руска  
игра на нерви  

за АЕЦ „Белене”
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Торбите с боклук 
и twitter бомбите

коментар

Пропускът 
на Иво 

Сиромахов да по-
сочи оригиналните 
автори ядоса доста 
twitter активисти, 
които организираха 
онлайн кампания 
срещу него

В броя четете още

Кризата забави 
някои планове за 
ядрени мощности

София никога не е била 
потресаващо солидарен 
град, но към средата на 
деветдесетте нещата се 
влошиха драматично. 
Tорби с боклук полетяха 
през прозорците, по-наг-
лите шофьори започнаха 
да паркират в средата на 
кръстовището, а самоот-
вержените доброволци 
спряха да подрязват хра-
стите между блоковете. От 
друга страна, малко хора 
биха оставили нещо да 
гние в двора на собствена-
та им къща. Тази шизо-
френична действителност 
е причинена от факта, че 
в един момент част от на-
селението на града отказа 
да го възприема като своя 
територия, която споделя 
с други хора, и бойкотира 
елементарни правила. От 
което живота на всички 
стана малко по-лош.

Подобно е положението в 
социалните мрежи - има 
потребители, за които 
интернет е територия, 
населена със странни, 
анонимни и най-вероят-
но враждебни индивиди, 
чиито “правила” не само 
трябва да бъдат игно-
рирани, но и осмивани. 
Като пример в последната 
седмица стана ясно, че 
някои от остроумията на 
сценариста Иво Сирома-
хов са директно преписани 
постове на други потреби-
тели в Twitter и Facebook. 
В “Шоуто на Слави”, за ко-
ето той работи, се е появил 
образ, копиращ същест-
вуващ от месеци герой на 
популярния блог trikorni.
com. Заемките нямаше да 
са голям проблем, ако г-н 
Сиромахов беше споменал 
оригиналните автори. Про-
пускът му да направи това 
ядоса доста twitter акти-
висти, които организираха 
онлайн кампания срещу 
него, пускайки десетки 
съобщения от типа: “Исках 
нещо да кажа, ама Сиро-
махов ми открадна думите 

Сиромахов не споменава, 
е, че интернет дава глас 
и на много талантливи, 
остроумни и социалноак-
тивни хора, които доскоро 
нямаха поле за изява. Как-
то и на всякакви други, ко-
ито просто търсят и дават 
информация, забавление и 
контакт. Потребителите на 
интернет, както и жители-
те на София, не са някаква 
анонимна и безформена 
маса - това са на практика 
всички, които имат компю-
тър. Затова и копирането 
на идеи е еднакво голям 
проблем независимо къде 
се случват, в библиотеката 
или в интернет.

Авторското право он-
лайн е сложна материя, 
но с времето нещата се 
избистрят. Много съ-
държание се публикува 
под някой от лицензите 
на Creative Commons. В 
различните си форми те 
наблягат на различни ас-
пекти на интелектуалната 
собственост, като често из-
искват всяко препечатване 
да включва препратка към 
автора и забраняват препе-
чатване с комерсиална цел. 
Принципът на цитиране е 
в основата на цивилизова-
ното онлайн поведение.

Twiitter атаката срещу 
Сиромахов показва, че 
някои неща се случват по-
добре в интернет. Напри-
мер реакцията срещу ан-
тисоциалното поведение, 
която не можем да видим в 
случая с изхвърления през 
балкона боклук. Новите 
поколения неизбежно ще 
общуват и ще се информи-
рат предимно в интернет. 
Една добра образователна 
система би помислила 
за това как да ги научи 
да споделят това общо 
пространство. С голяма 
мъка добавям, че може 
би въпросната система би 
помислила и за това как да 
обясни ползите от кофите 
за боклук. 

Интервю ▶ 15 Приложение  
▶ 20-23

Икономическите 
отношения 
Франция - 
България

цитат

Бюджетът за догодина няма да 
има нужда от актуализация, 

възможно e дефицитът в края на 2010 
г. да бъде по-нисък от заложения

Число на деня

2.6
процента икономически ръст ще постигне България през 

2011 г., прогнозират от Европейската комисия. Тя не споделя 
оптимизма на българското правителство, според което 
ръстът на страната ни догодина може да е 3.6%

▶ Подробности на стр. 10

▶

 николай Василев, бивш министър на държавната 
администрация и член на Политическия съвет на НДСВ

никола Пенев,
nikola@nicodile.eu

от устата”. Сценаристът 
не смята, че трябва да се 
извини, тъй като “вицовете 
са народно творчество”. 
В случая обаче не става 
дума за вицове, а за кратки 
текстове и идеи - сериозни 
или не - с напълно извест-
ни автори, някои от които 
са му донесли печалба.

В две свои публикации 
Сиромахов осмива соци-
алните мрежи. От тексто-
вете прозира убеждението, 
че интернет е пълен с 
неграмотни безделници, 
чиято цел в живота е 
между два запоя да губят 
времето на другите. Авто-
рът е прав, че социалните 
медии дават поле за изява 
на хора, които нямат какво 
да кажат, но пък го казват 
често и на висок глас. 
Най-досадните facebook 
активисти действително 
създават чувство, подоб-
но на това да слушаш 
изключително скучен 
разговор от съседната маса 
в кафене. Но също както 
в кафенето можеш да се 
преместиш на друга маса, 
в twitter можеш винаги да 
спреш да следваш няко-
го. Истината, която Иво 

Зима

единбург осъмна скован от рекордно ниски за това време на годината темпера-
тури и дебела снежна покривка  СНимка reuters

▶

Васил константинов, 
вицепрезидент на Горивна 
компания ТВЭЛ

▶
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Ирландия стана втората дър-
жава в еврозоната след Гър-
ция, която изпадна в невъз-
можност да погасява своите 
задължения и бе принудена 
да поиска финансова помощ 
от Европейския съюз (ЕС) 
и Международния валутен 
фонд (МВФ). Решението се 
очакваше от пазарните учас-
тници, макар управляващите 
дълго да отричаха нуждата от 
получаването на такъв заем. 
Проблемите на двете държа-
ви обаче не са най-лошото, 
което може да се случи на 
еврото и на еврозоната. С по-
добни финансови затрудне-
ния са и останалите държави 
от групата на PIIGS (от пър-
вите букви на Португалия, 
Ирландия, Италия, Гърция 
и Испания). Като следващ 
претендент за отпускане на 
спасителна помощ анализа-
торите посочват Португалия, 
чиито мерки за справяне с 
дефицита се оказаха неефек-
тивни. Това, което плаши 
всички инвеститори обаче, 
е състоянието на четвъртата 
по големина икономика в 
Европа - Испания. Ако дър-
жавата изпадне в положени-
ето на Гърция и Ирландия, 
бъдещето на еврозоната и 
единната валута изглежда 
неясно. Много неясно.

Първият елемент  
от доминото
Още през февруари стана 
ясно, че бюджетният дефи-
цит на Гърция е най-голе-
мият от всички държави в 
еврозоната, като стойността 
му тогава се изчисляваше 
на 13.6% - далеч над опре-
деления максимум от 3%. 
Най-тежко тези резултати 
повлияха на единната валу-
та, която в рамките на един 
месец се срина с 11% до 
невижданите от десетилетие 
1.20 EUR/USD.

Постоянно отслабващата 
единна валута породи спе-
кулации за разпадане на 
валутния съюз или поне за 
отделянето на най-задлъж-
нелите държави от еврозо-
ната. След дълги преговори 
през май Гърция постигна 
споразумение с ЕС и МВФ 
да получи заем в размер 
на 110 млрд. EUR. С тези 
пари страната трябваше 
да се спаси от фалит и да 
преустанови емитирането 
на дълг през следващите 
три години. 

За да получи парите, но-
вото правителство наче-
ло с премиера Георгиос 
Папандреу беше принуде-
но да обещае почти само- 
убийствени структурни ре-
форми в публичния сектор. 
Ограничаване на бюджет-
ните разходи с 36 млрд. 

Финансирането на Ирландия и Гърция може 
да се окаже малък детайл от историята по 
спасяването на еврото. Сега погледите са 
насочени към Португалия, а най-мрачният 
сценарий включва и Испания

EUR до 2013 г. ДДС беше 
увеличен от 21 на 23%. Ак-
цизът за горивата, алкохола 
и цигарите скочи с 10%. 
Заплатите в публичния сек-
тор бяха намалени с 5%, 
а стажът за получаване на 
пенсия - увеличен от 37 на 
40 години. В Гърция имаше 
демонстрации, а Европа се 
успокои. 

Затишие за кратко
След договарянето на фи-
нансовата помощ истери-
ята около дълговата криза 
в Европа отмина, но само 
привидно. Кризата при фи-
нансовия сектор в Ирландия 
обаче предвещаваше нови 
проблеми. За да спаси фи-
нансовата си система, Ир-
ландия наля над 50 млрд. 
EUR в Anglo Irish Bank и 
на практика я национализи-
ра. Цената, която страната 
плати, беше увеличаването 
на бюджетния дефицит от 
14% през 2009 г. до над 30% 
през тази година. След близо 
месец на отричане в крайна 
сметка ирландският премиер 
Брайън Коуене обяви пуб-
лично, че правителството му 
повече не може да отхвърля 
възможността да получи по-
мощ от Брюксел. 

И така през уикенда фи-
нансовите министри на 
страните от еврозоната се 
събраха и одобриха заем в 
размер на 85 млрд. EUR при 
лихва от 6.7%. От тази су-
ма 35 млрд. EUR ще бъдат 
отпуснати за спасяването 
на изпадналите в дълбока 
криза банки, а останалите 
50 млрд. EUR ще попълнят 
дупките в бюджета.

в това време на юг
2009 г. донесе огромен дефи-
цит и в Португалия - 9.4%, 
и външен дълг, равняващ 
се на 77% от БВП. Още то-
гава страната беше обявена 
като следващия кандидат 
за спасяване. Макар пра-
вителството да си постави 
ясни цели за намаляването 
на дупката между приходите 
и разходите, засега ефектът 
е отрицателен. Само за пър-
вите 10 месеца на годината 
държавните разходи, вместо 
да намаляват, са се увели-
чили с 2.8% на годишна 
база. Лошото планиране на 
разходите накара инвести-

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg

торите да се усъмнят в по-
ставените цели за дефицит 
от 7.3% през 2010 г. и 4.6% 
през 2011 г.

Финансовите затрудне-
ния на Ирландия показаха 
категорично, че „заразата” 
вече е тръгнала и първо ще 
паднат най-слабите. Според 
спекулациите Европейската 
централна банка вече оказ-
ва натиск върху португал-
ското правителство да пос-
ледва примера на Гърция 
и Ирландия и превантивно 
да поиска спасителна по-
мощ. Това твърдение беше 
отхвърлено от министър-
председателя Жозе Сокра-
теш като несъстоятелно, но 
случаят с дългото мълчане 
на Ирландия говори друго.

Държавата, която 
никой не споменава
Засега шансовете са на стра-
ната на Испания. Мерките, 
които правителството пред-
прие за справяне с дефицита 
от 11.2% през 2009 г., като 
че ли имат ефект. Според 
официалните данни на фи-
нансовото министерство за 
първите девет месеца на 
2009 г. дупката в бюджета 
на централното правител-
ство се е свила с 42%. Като 
причина за това се изтъкват 
съкращаването на разходите 
и увеличаването на данъци-
те. Приходите от данъци, 
измерени в парични сред-
ства, са нараснали с 13.5% 
спрямо година по-рано, а 
личните разходи са нарас-

нали с 2.7%. 
На пръв поглед тези ре-

зултати не дават повод за 
притеснение. Погледнато 
от друг ъгъл обаче, се виж-
да огромната частна за-
длъжнялост, която достига 
180% от БВП и е концен-
трирана основно в жилищ-
ния сектор. Безработица-
та също е голям проблем. 
След спукването на им-
отния балон извън пазара 
на труда останаха 20% от 
населението, а прогнозите 
за 2011 г. показват, че този 
процент няма да се проме-
ни много. В допълнение 
към всичко това през 2011 
г. иберийската държава на 
три пъти трябва да погасява 
облигационен дълг, което 
означава, че най-късно през 
април ще знаем дали има 
възможности да се справи 
със задълженията си.

Никой не е виновен
Създалата се ситуация около 
подновената дългова криза 
в Европа отново повдигна 
въпроса как европейските 
институции позволиха това 
да се случи. За мнозина ви-
ната е изцяло на държавите, 
които не са си правили смет-
ката и са харчили повече, 
отколкото произвеждат. От 
друга страна обаче, с не по-
малка вина са и европейски-
те институции, които години 
наред са си затваряли очите 
пред явни нередности. А се-
га, когато всичко се обърка, 
плащат всички.  

Хосе Луис Родригес 
Сапатеро,
премиер на Испания

Обещание-
то дефици-

тът да бъде съ-
кратен е такова, 
че трябва да се 
изпълни точно 
така, както е 
поето, защото от 
това зависи дове-
рието в нашата 
икономика

Фернандо Тешейра  
душ Сантуш,
финансов министър на Португалия

Португалия 
не може да 

се сравнява с Ир-
ландия, защото 
не е преживяла 
срив на пазара 
на недвижими 
имоти, а банко-
вият сектор е 
устойчив, соли-
ден и добре капи-
тализиран
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Кризата в Ирландия върна страховете 
за бъдещето на еврозоната

Нуриел Рубини,
американски икономист

Испания е 
прекалено 

голяма, за да фа-
лира, и прекале-
но голяма, за да 
бъде спасена

Испания 

Дефицит ���� г.
Очакван дефицит през  ���� г.
Ръст на БВП през ���� г.
Ръст на БВП през ���� г.
Първо облигационно плащане:

��.��%
�.��%

��.��%
��.��%

��.��.����

Гърция 

Дефицит ���� г.
Очакван дефицит през  ���� г.
Ръст на БВП през ���� г.
Ръст на БВП през ���� г.
Следващо облигационно плащане:

��.��%
�.��%
��.��%

��%
��.��.����г.

Ирландия 

Дефицит ���� г.
Очакван дефицит през  ���� г.
Ръст на БВП през ���� г.
Ръст на БВП през ���� г.
Първо облигационно плащане:

��%
��%

��.��%
��.��%

��.��.����г.

Португалия 

Дефицит ���� г.
Очакван дефицит през  ���� г.
Ръст на БВП през ���� г.
Ръст на БВП през ���� г.
Първо облигационно плащане:

�.��%
�.��%

��.��%
�.��%

��.��.����г.

В рамките на по-
малко от месец 
европейската валута 
се срина с 8%

Еврото продължи да гу-
би надпреварата спрямо 
долара и за първи път 
от два месеца и поло-
вина кросът на двете 
валути слезе под 1.31 
EUR/USD. В рамките 
на по-малко от месец 
европейската валу-
та се срина с 8%. 
След като по-рано 
този месец стана 
ясно, че Ирландия 
изпитва затрудне-
ния в справянето си 
с бюджетния дефицит, 
инвеститорите отново 
насочиха вниманието си 
към вече позабравената 
дългова криза.

След като в нача-
лото на юни евро-
то достигна най-
ниското си ниво 
за последните 
4 години от 1.2 
EUR/USD, него-
вата стойност 
н е п р е с -
т а н н о 
с е 
у в е -
лича-
ваше. 
О т -
п у с -
натият 
з аем  в 
размер на 
110 млрд. EUR, 
който Гърция полу-

чи, успя да успокои паза-
рите и те за няколко месеца 
забравиха за дълговите про-
блеми на Европа. Допълни-

т е л - н о 

помощ на единната валута 
даваха и слабите икономи-
чески данни на САЩ и же-
ланието на инвеститорите 
да избягат от несигурността 
на долара.

Отделно от това валутни-
те пазари бяха подпомагани 
и от постоянните спекула-
ции, че САЩ ще налеят 
допълнителна ликвидност 

в икономиката си. Тези 
слухове караха инвес-

титорите да разпро-
дават доларовите си 
активи и да се на-
сочват към еврото, 
швейцарския франк 

и японската йена. То-
ва доведе до поскъпва-

не на еврото с 12.2% в 
периода септември 
- октомври.

В  к р а й н а 
сметка Фед 

взе окон-
ч ат е л н о 
решение 
да отдели 

нови 600 млрд. EUR, с които 
да започне изкупуването на 
правителствени облигации. 
Решението беше анонсира-
но в началото на ноември 
и беше прието „на нож” от 
търговските партньори на 
САЩ. Администрацията на 
Обама беше обвинена във 
валутни манипулации и под-
палването на „валутна вой-
на”. Ефектът от решението 
беше моментен, като в рам-
ките на 3 дни европейската 
валута поскъпна с 2.5%, но 
всичко приключи дотам. Та-
ка шест месеца след кризата 
в Гърция, ръководителите на 
16-те държави от еврозоната 
отново бяха изправени пред 
необходимостта да отпуснат 
финансова помощ на Ирлан-
дия за спасяването на еврото 
и еврозоната като цяло.

Симеон Дянков,
министър на финансите  
на България

След като 
се създаде 

нова валута, са 
необходими и съ-
ответните инсти-
туции, които да 
я съпътстват, а 
скорошните про-
блеми ни показа-
ха, че не разпола-
гаме с такива
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Обединението изо-
става с 4 месеца от 
графика за магистра-
лата и ще плати 500 
хил. лв. 

Седем месеца, след като 
подписа договора за строи-
телството на лот 2 от магис-
трала „Тракия” Обединение 
„Магистрали Трейс” отнесе и 
първата си глоба. Неустойка-
та беше наложена от Агенци-
ята за пътна инфраструктура 
(АПИ) заради невнесения в 
срок сертификат за цялостно 
завършване на етап от стро-
ителството. Тя вероятно ще 
е в максималния си размер 
- 500 хил. лв.

Държавата   
Изпълняваният от пътното 
обединение участък е между 
Стара Загора и Нова Заго-
ра. Според председателя на 
управителния съвет на АПИ 
Божидар Йотов фирмите от 
„Магистрали Трейс” са ин-
формирани за санкцията и 

нямат възражения. По дого-
вор нейният размер може да 
е до 0.2% от цената на етапа, 
но не повече от 25% от стой-
ността му. Божидар Йотов 
уточни, че закъснението от 
графика е близо 4 месеца, но 
не обясни каква е причината. 
Според него няма забавяне 
в строителните работи, а в 
подготовката на самия доку-
мент. Ако изпълнителят на 
участъка навакса забавянето 
при някой от следващите 
етапи на работа, удържаните 
неустойки ще му бъдат въз-
становени. 

Божидар Йотов допълни, 
че строителството на лот 3 и 
лот 4 от магистралата върви 
по график. За лот 4 в агенци-
ята не е постъпило искане от 
изпълнителя за увеличаване 
на цената, каза още Йотов 
след появилите се миналата 
седмица очаквания. Отсечка-
та между Карнобат и Ямбол 
се изпълнява от сдружение 
„Тракия 4”, в което влизат 9 
компании с водещ участник 
„Холдинг Пътища”.

Реакция
От водещата компания в 
„Магистрали Трейс” - „Трейс 
Груп Холд”, потвърдиха, че 
има известно забавяне на 
строителството. „Не сме 
предоставили сертификати 
за цялостно завършване на 
етапи от строителството, 
защото има дребни неща, 
които все още не са напра-
вени, заяви главният изпъл-
нителен директор Цветан 
Цонев. Според него при една 
от последните проверки се е 
оказало, че има неща, които 
формално възпрепятстват 
подписването на докумен-
тите за завършване на етапи 
от строителството. „Имахме 
проблеми с археологията и 
с някои инженерни мрежи. 
Пречат ни дребни неща - еле-
менти от проектите, отчуж-
дения и т. н., но договорът 
не позволява да се завърши 
етапът без тях. Те може да са  
0.01% от стойността му, но 
докато не бъдат направени, 
не може да има плащане”, 
посочи Цветан Цонев.

Въпреки това дружествата 
от обединението вече са по-
лучили авансово плащане в 
размер на 5% от договора.

Обединение „Магистра-
ли Трейс” спечели търга за 
строежа на отсечката Стара 
Загора - Нова Загора с це-
на от 137.868 млн. лв., или 
2.2 млн. EUR за километър 
при заложени от държавата 
3 млн. EUR. В него влизат 
„Трейс Груп Холд”, „Пи Ес 
Ай”, „СК 13 Пътстрой”, „Виа 
строй инженеринг” и „Пътно 
строителство”. 

Поддръжка
До момента АПИ е сключила 
договор с 11 фирми за зимна 
поддръжка, съобщи Божидар 
Йотов. В процес на подписва-
не са договори с още 11 ком-
пании, а по 8 процедури тече 
обжалване. В тези случаи ще 
бъдат удължени договорите 
със сегашните изпълнители, 
каза председателят на пътна-
та агенция.

Радостина Маркова
Красимира Янева

„Магистрали Трейс” с глоба 
заради забавяне на „Тракия”

Преговорите между Бъл-
гария и Русия за бъдещето 
на проекта АЕЦ „Белене” 
се пренасят на българска 
земя днес. Цената и дя-
ловото участие на руския 
партньор - държавната ком-
пания за ядрена енергетика 
„Росатом”, ще са основните 
теми, по които ще прего-
варят генералният дирек-
тор на компанията Сергей 
Кириенко и българското 
правителство.

има ли взаимен  
интерес
От значение за бъдещето 
на проекта е интересите на 
двете страни да се срещнат 
при предстоящите разго-
вори - така енергийният 
министър Трайчо Трайков 
коментира вчера важността 
на предстоящата среща. По 
думите му споразумение 
между двете страни ще има 
само ако отговаря на вза-
имните интереси. Трайков 
заяви, че и Русия, и Бъл-
гария имат претенции към 
финансовия модел. Поради 
тази причина Българският 
енергиен холдинг (БЕХ) е 
наел авторитетна банка, ко-
ято да направи нов преглед 
на финансовия модел. Най-
вероятно това е англий-
ската банка HSBC, която е 
консултант на българската 
страна. Нейната задача е да 
определи какво ще получи 

инвеститорът и при как-
ви условия. По думите на 
икономическия министър 
услугите на консултанта ще 
струват на България „само 
няколко милиона”.

За договора,  
наречен „каша”
Сред важните неща, които 
трябва да се изчистят, са 
редица неясноти по догово-
ра за АЕЦ „Белене”, който 
Трайчо Трайков описа като 
„каша”. В момента има по-
дписани споразумения и 
серия от анекси, но основ-
ни неща не са договорени. 
Не е записана и конкретна 
сума за неустойките, които 
България трябва да плати в 
случай, че проектът не бъ-
де реализиран. По думите 
на енергийния министър 
никъде не е записано, че 
държавата ще дължи на 
„Росатом” 1 млрд. EUR при 
неизпълнение на „Белене”. 

Кой за колко
Безспорно най-сериозният 
проблем, който трябва да 
решат двете страни, е це-
ната на проекта. Руската 
страна категорично отказва 
да отстъпи под 6.4 млрд. 
EUR като крайна цена, тъй 
като всяка друга под тази 
стойност била нерентабил-
на. България пък настоя-
ва стойността на втората 
атомна централа да е около 

Ядрени ултиматуми, резки 
изказвания и една „каша”
В София предстоят поредните преговори между Русия и България 
за изграждането на втора ядрена централа

5 млрд. EUR. Някои резки 
изказвания от страна на 
Сергей Кириенко от ми-
налата седмица даже бяха 
разтълкувани като опит 
за изнудване на България. 
Според министър Трайков 
обаче резките изказвания 
са част от тактиката на пре-
говорите.  

„Ние искаме да има АЕЦ 
„Белене” като един дохо-

доносен актив и елемент 
на енергийната система, 
но не и ако губим пари. Не 
на всяка цена ще се строи 
Белене”, коментира Трайчо 
Трайков. Според него, ако 
спрем строежа на атомната 
електроцентрала днес, ня-
ма да има проблеми, защото 
страната ни разполага и с 
други възможности. 

Елина Пулчева

“Ако в момента решим да спрем “Белене”, няма да е фатално, нито ще е проблем за нас, защото имаме други 
възможности”, коментира вчера икономическият министър Трайчо Трайков снимка марина ангелоВа

▶

6.4
▶ млрд. EUR минимум 
иска за аеЦ „Белене” 
руската ядрена компания 
„росатом”, която е соб-
ственик на компанията 
изпълнител на строежа 
„атомстройекспорт”

5
▶ млрд. EUR 
максимум е цената 
за втората атомна 
централа, за 
която настоява 
българското 
правителство

Божидар Йотов снимка БоБи тошеВ▶
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Банките искат нови закони за  
интернет престъпленията
България е постигнала 
някои успехи в 
борбата с онлайн 
престъпленията, но 
делът на пиратството 
в страната остава 
неудобно висок

Българското законодател-
ство има спешна нужда от 
обновяване, що се отнася 
до интернет престъпления-
та, свързани с банките. Това 
каза старши мениджърът по 
информационна сигурност 
в УниКредит Булбанк Иван 
Станчин на конференцията 
за информационна сигур-
ност „Пресечната точка на 
държава, бизнес и НПО”, 
част от форума BAIT Week. 
Срещата беше организира-
на от Българската асоци-
ация по информационни 
технологии, а форумът е 
наследник на ежегодното 
изложение „БАИТ Експо”. 
Според Станчин в момента 
съществува парадоксална 
ситуация, при която бан-
ките носят отговорност за 
загубени от потребителите 
данни. Единствените на-
чини, чрез които можем 
да докажем невинността 
си, нямат доказателствена 
стойност, поясни Станчин. 
Той твърди, че е необходи-
мо сформирането на специ-
ализирани съдебни състави, 
които да са компетентни по 
въпросите на съвременната 
интернет сигурност. Съдеб-
ните експерти и други пред-
ставители на съда трябва да 
преминат обучения, за да 

▶ Министърът на вътрешните работи Цветан Цветанов (вляво) обсъжда проблемите на информационната 
сигурност с Теодор Захов (в средата), председател на управителния съвет на БАиТ, и Първан Русинов, замест-
ник-министър в Министерството на транспорта, информационните технологии и съобщенията                       

          снимка БоБи Тошев
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могат да вземат адекватни 
решения, допълни той.

Нови  
предизвикателства
Информационните техноло-
гии са част от просперитета 
на всяка държава, но те по-
раждат и  нови предизвика-
телства пред правоохрани-
телните органи, например 
във връзка с предпазването 
на лични данни от краж-
ба, каза вицепремиерът и 
министър на вътрешните 
работи Цветан Цветанов. 
По думите му от особена 
важност е превенцията на 
престъпленията, насочени 
срещу младите хора, където 
най-вече трябва да се из-
граждат и използват връз-
ките между правителството, 
неправителствения сектор 
и бизнеса. България трябва 
да бъде похвалена, защото 
е направила чудесен старт в 
развитието на информаци-
онните технологии, добави 
и заместник-посланикът на 
САЩ за България Сюзън 
Сатън.

Компютрите като 
оръжие
В момента почти всички 
престъпления се извършват 
чрез високотехнологични 
способи, каза Явор Колев, 
началник-сектор „Компю-
търни престъпления, ин-
телектуална собственост и 
хазарт” към ГДБОП-МВР. 
Компютрите се използват 
като средство за комуни-
кация и дори като оръжие, 
допълни той. Според Колев 
използването на пиратски 

67
▶ процента е делът на 
пиратското съдържание 
у нас

500
▶ хил. регистрирани 
потребители имат 
двата най-популярни 
торент сайта в Бълга-
рия Zamunda и Arena 

600
▶ млрд. USD е годишни-
ят оборот от пиратски 
материали

софтуер в бизнеса намаля-
ва, а сайтовете за обмен на 
файлове вече се поддържат 
единствено от организира-
ната престъпност, докато 
интернет доставчиците ве-
че спират да предлагат по-
добни нелегални услуги.

върлуващо  
пиратство
По-различна картина пред-

стави обаче Матю Ламберти, 
координатор на Агенцията 
за интелектуални права за 
Източна Европа към минис-
терството на правосъдието 
на САЩ. Според него делът 
на пиратските материали 
в България е 67%, което е 
малко над средното ниво за 
Централна и Източна Ев-
ропа. В ЦИЕ пиратските 
материали са близо 64%, а 

в света - 43%. Глобалната 
цена на пиратството е 51 
млрд. USD загуби на година, 
каза Ламберти. Той обаче не 
обясни как точно е изчис-
лена тази стойност - като 
пропуснати ползи или по 
друг начин. Най-нисък дял 
на нелицензирани материали 
има в Чехия - 37%, а рекор-
дьор по пиратство е Молдова 
с цели 91%. Ламберти до-

пълни още, че в ЦИЕ дял-
ът на онлайн пиратството е 
почти 100%, като някои от 
най-популярните пиратски 
сайтове са именно тук, в 
България. Торент тракерите 
съставляват 30 до 55% от 
целия интернет трафик в 
световен мащаб, а в Бълга-
рия - вероятно дори повече, 
заключи експертът.

Пламен Димитров



ции. Приоритет номер три е 
събирането на информация 
за финансовата стабилност, 
икономическото развитие 
и обществените предизви-
кателства, което включва 
прането на пари, човешките 
права, демографски фактори 

и малцинства. Предпоследна 
в списъка е националната си-
гурност. Като подкатегории 
са отделени НАТО, военните 
структури в страната, модер-
низацията и готовността на 
армията, информация за под-
помагане на планирането на 
американските военни опе-
рации. И на последно място 
са поставени телекомуника-

ционната инфраструктура и 
информационните системи. 

Шпионаж 
или прозрачност
Въпреки силните критики 
и обвинения в шпионски 
дейности американските ди-
пломати извадиха на показ 

дейности, връзки, интриги 
и проблеми, които отдав-
на търсят прозрачност на 
българска земя. Досега не-
успешно.
   
От името 
до кредитната карта
Служителите в посолството 
в София са събирали колкото 
може по-подробни данни за 
хора, свързани с България 
и интересни поради някак-
ва причина за САЩ. Това 
включва служби и имена на 

организации, имена на хора, 
длъжности и всичко друго, 
което би могло да влезе в 
една подробна визитна кар-
тичка. Събирани са и номера 
на телефони, на джиесеми, 
на факсове, списъци на хора, 
които лицето познава, бази 
данни с телефонни номе-
ра, по възможност записани 
на диск или в електронен 
формат, списъци с имейли, 
интернет сайтове, номера 
на кредитни карти, работно 
време и друга важна биогра-
фична информация.

Кой с кого си е близък
Специално внимание в се-
кретните документи е отделе-
но на проучване на връзките 
между държавните структу-
ри, включително президент, 
премиер, министри, наци-
онална сигурност, служби 
за сигурност, законодател-
на власт, главен прокурор 
и съдии. САЩ са събирали 
данни за корупцията сред 
високопоставени държавни 
служители, включително 
финансови потоци, които 
не са заложени в бюджета, и 
откъде идват парите на пар-
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Корупционни схеми по ви-
соките етажи на властта, 
източници на финансиране 
на политическите партии, 
влиянието на Русия върху 
българските политики. Това 
е само част от информацията 
за България, която Вашинг-
тон е събирал в продължение 
на години чрез служителите 
в американското посолство 
у нас. Известният със скан-
далните си разкрития на 
секретна информация сайт 
WikiLeaks извади на показ 
поверителната дипломати-
ческа кореспонденция. За-
писът за България е от 16 
юли 2009 г. и представлява 
инструктаж за това каква 
информация трябва да бъде 
събирана от посолството. 
Поводът, по който е искана 

информацията, е предсто-
яща среща на държавния 
секретар на САЩ Хилари 
Клинтън с българския вън-
шен министър. 

Публикуването на конфи-
денциална дипломатическа 
информация е незаконно, 
вредно и обслужва само 
интересите на тези, които 
работят против партньор-
ството между Европа и 
Америка, съобщиха вчера 
от МвНР. От министер-
ството обясниха също, че 
отношенията на страната 
ни със САЩ не може да бъ-
дат поставени под заплаха 
от подобни действия.

Инструктажът съдържа 
списък със строго опреде-
лени приоритети и видове 
данни, които са важни за 

САЩ. Целта е да се избегне 
хаотичното събиране на не-
нужна информация. 

Приоритети  
за събиране на данни
Националните лидери и уп-
равлението са най-важният 
приоритет за Вашингтон. 
Служителите на посолството 
са събирали и данни и са из-
готвяли доклади за законите, 
корупцията и престъпнос-
тта, националните лидери, 
политическото развитие и 
демократичната реформа. 
На второ място САЩ поста-
вят енергийната сигурност и 
външната политика на Бъл-
гария, по-конкретно с Русия, 
ЕС, страните от Балканите и 
Черноморския регион, САЩ, 
международните организа-

WikiLeaks публикува секретни 
документи на американската 
дипломация и между другото извади 
на показ премълчаните зависимости 
на българската политика  Финансови 

потоци, които 
не са заложени в 
бюджета, и откъде 
идват парите на 
партиите

Теория на 
полиТическаТа 
разконспирация

 Голяма 
част от 

темите засягат 
въпроси, които 
всеки български 
данъкоплатец си 
задава - къде отиват 
парите му, кой на 
кого и за какво дава 
под масата и т. н.
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Една различна 
гледна точка за 
световните лидери
Некадърният 
Берлускони, 
некреативната 
“тефлона” Меркел, 
лесно уязвимият 
Саркози и “кучето 
алфа” Путин 
са само част от 
интересните епитети 
в американските 
доклади

След като публикува скан-
дални данни за войната в 
Афганистан и Ирак, раз-
криващи военни престъ-
пления и мъчения, собстве-
никът на сайта WikiLeaks 
Джулиан Асанж започна 
в неделя да качва нови 
над 250 хил. секретни до-
кумента. Очаква се през 
следващите няколко месеца 
всички да бъдат достъпни 
онлайн. Записите съдържат 
конфиденциална кореспон-
денция между Държавния 
департамент на САЩ и 
американските посолства 
в 270 държави. Някои от 
тях са регулярна и рутин-
на комуникация, но дру-
ги съдържат потресаващи 
подробности и коментари. 
Повечето от тях са създаде-
ни в периода 2005-2010 г. и 
включват и управлението 
на настоящия президент 
Барак Обама.

опит за бягство от 
скандал
Веднага след публикуване-
то им в неделя топдипло-
мати в САЩ, включително 
държавният секретар Хи-
лари Клинтън, се опитаха 
да се свържат с различни 

чуждестранни правител-
ства и лидери в опит да 
предотвратят грандиозен 
политически скандал. 

По-малко от половината 
документи не са секретни. 
Около 40.5% са класифици-
рани като “конфиденциал-
ни”, а само 6%, или 15 652 
файла, са определени като 
“секретни”. От тях 4330 се 
смятат за “чувствителни” и 
имат допълнителен етикет 
“NOFORN”, което озна-
чава, че достъпът до тях е 
изрично забранен за лица 
извън САЩ. 

Достъп до правителстве-
ната система SIPRNet, през 
която са минавали доку-
ментите, имат близо 2.5 
млн. души, най-голям дял 
от които са служителите 
на министерството на от-
браната. 

интересна  
гледна точка
Американските диплома-
ти дават една различна и 
интересна гледна точка за 
световните лидери. Ита-
лианският премиер Силвио 
Берлускони е описан като 
“некадърен, безполезен и 
неефективен като модерен 
европейски лидер”. Аме-
рикански дипломати в Рим 
докладват през 2009 г., че 
руският премиер Владимир 
Путин е в близки приятел-
ски отношения с Берлуско-
ни, което включва размяна 
на щедри подаръци. В до-
кументите се твърди, че 
Берлускони все повече се 
утвърждава като “устата на 
Путин в Европа”.

“Тефлона” Меркел
С рядка проява на креа-

тивност и склонност към 
риска се характеризира 
германският канцлер Ан-
гела Меркел. “Канцлерът 
Ангела “тефлона” Мер-
кел застава в центъра на 
вниманието, докато Сво-
бодната демократическа 
партия очаква своя ред” 
е заглавието на един от 
докладите от 9 септември 
2009 г., три седмици преди 
парламентарните избори в 
Германия.

Лесно уязвим и авторита-
рен пък е френският прези-
дент Никола Саркози, който 
има и склонност към шум-
ните порицания на екипа 
си и най-вече на премиера 
Франсоа Фийон. 

Батман и Робин,  
или Путин  
и Медвед
Премиерът на Русия Вла-
димир Путин е определен 
като “куче алфа” от посол-
ството на САЩ в Москва. 
Президентът на страната 
пък Дмитрий Медведев е 
за Путин като Робин за 
Батман.

Либийският лидер Му-
амар Кадафи не може да 
пътува без пищната си ук-
раинска медицинска сестра. 
Той се страхува да лети над 
вода и да се качва на по-ви-
соки етажи в сградите. 

Въпреки скандалните раз-
крития говорителят на Дър-
жавния департамент Фи-
лип Кроули отрече новия  
имидж на дипломатите като 
шпиони. Според него “про-
тивно на съобщенията на 
WikiLeaks, нашите дипло-
мати са дипломати. Те не 
са част от разузнавателните 
мрежи.”                             

тиите и кандидатите им. 

Корупция и интереси 
в енергетиката 
Вашингтон набира инфор-
мация и за оповестените и 
тайните енергийни спора-
зумения с Русия, Иран и 
други страни около Каспий-
ско море. Данните включват 
ключови фигури в сектора, 
националните лидери, ко-
ито определят енергийна-
та политика на България, 
и техните връзки с други 
национални лидери, освен 
това възгледите и отношени-
ето на България към руските 
планове и зависимостта на 
страната от руската енерге-
тика. Документите показват 
и фактори като корупция 
и външно влияние върху 
решенията на правителства-

та по ключови енергийни 
въпроси. Не е пропуснато и 
участието на организираната 
престъпност в енергийния 
сектор в България. 

Българо-съветска 
дружба
Личните връзки между бъл-
гарските лидери и руски-
те държавни служители и 
бизнесмени също са били 
обект на следене от САЩ. 
Специално внимание обаче е 
било отделяно на българска-
та уязвимост спрямо руско-
то влияние и по-специално 
на сътрудничеството, което 

българската страна е оказва-
ла или е отказвала на Москва 
в подкрепа или срещу амери-
канските политики. 

САЩ се интересуват най-
много от корупцията у нас. 
Въпреки че все още само 
един документ за България 
е качен на сайта, страната 
ни излиза на предни позиции 
при търсене по ключова дума 
“корупция”. От европейски-
те държави обаче отстъпва-
ме лидерството на Румъния. 
7 от общо 53 записа с този 
етикет идват от посолството 
в Букурещ. Документите, 
които собственикът на сайта 
Джулиан Асанж извади на 
показ, са над 250 хил. От тях 
повече от 1000 са свързани с 
България. Информацията из-
лезе наяве въпреки силната 
съпротива на американското 
правителство, според което 
документите са придобити 
нелегално и следва да бъдат 
върнати.                             

Мария веромирова

?
Какво представляват документите, 

публикувани на WikiLeaks

Файловете съдържат информация от записи на дипломатическа 
кореспонденция между Държавния департамент във Вашингтон и 

посолствата и консулствата на САЩ в целия свят. Основната част от 
тях са от ���� г. и след това. Всеки от записите съдържа дата, автор, 
до кого е адресиран, ниво на класифициран достъп и самия доклад. 

Често се споменават и имената на информаторите. В повечето 
случаи документите са били създавани от самите посланици или 
консули или техни подчинени служители. Информацията вътре 

съдържа оценка на политическата ситуация в съответната страна, 
протоколи от интервюта, минали събития и ръководни решения, 

профили на политици и лидери. 

?
Какъв е произходът 

на информацията

Дипломатическата кореспонденция е била изпратена през 
американската система за сигурност SIPRNet, използвана от 
правителството за разпространение на документи, които са 

класифицирани като силно конфиденциални или секретни. Според 
разпоредбите на Белия дом публикуването на данните, определени 
като секретни, може да "причини сериозни вреди" на националната 

сигурност. WikiLeaks не разпространил публично документи със 
статут "топсекретни". 

?
Колко са достоверни 

документите

Американските дипломати са изготвяли доклади до Държавния 
департамент за нещата, които се случват в съответната страна. 
Често те правят критични забележки за външната политика и 
мотивите им за това. Повечето от записите са били правени и 

предадени с мисълта, че те са и ще останат класифицирани през 
следващите �� години. Именно тази презумпция дава основание да 

се смята, че документите и информацията в тях са достоверни.

 Бази данни 
с имена, 

длъжности, 
телефонни номера, 
имейли, номера на 
кредитни карти, 
работно време

 Личните 
връзки между 

българските лидери 
и руските държавни 
служители и 
бизнесмени

Джулиан Асанж, основател на сайта WikiLeaks
снимка ReuteRs

▶

 Оповестените 
и тайните 

енергийни 
споразумения на 
България с Русия, 
Иран и други страни 
около Каспийско 
море



1.8 
▶ процента ръст ще 
отбележи европейската 
икономика през 2011 г. спо-
ред есенната прогноза на 
Европейската комисия

▶ Еврокомисарят по 
икономическите и парич-
ните въпроси Оли Рен 
обясни, че за разлика от 
предишни подобни пери-
оди, възстановяването 
този път е неравномерно
 снимка reuters
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Само Гърция и Пор-
тугалия ще отбележат 
спад на брутния въ-
трешен продукт през 
2011 г.

Икономическият растеж в 
Европа ще се забави дого-
дина, тъй като свиването на 
бюджетните разходи от пра-
вителствата води до огра-
ничаване на потреблението, 
а слабото възстановяване в 
света се отразява на износа 
на европейските страни. 
Това се казва в есенната 
прогноза на Европейската 
комисия, която беше пуб-
ликувана вчера.

Забавяне
Увеличението на брутния 
вътрешен продукт в Евро-
пейския съюз ще намалее 
от 1.8% през 2010 г. до 1.7% 
догодина, преди отново да 
отчете ръст от 2% през 2012 
г. В еврозоната се очаква 
икономиката да нарасне с 
1.5% през 2011 г. спрямо 
1.7% тази година, а про-
гнозираният за 2012 г. ръст 
също е по-малък, отколкото 
в ЕС - 1.8%. В световен 
мащаб икономиката ще се 
забави до 3.9% догодина в 
сравнение с 4.5% през 2010 
г. За 2012 г. очакванията са 
за ускоряване на растежа 
до 4%.

Между полюсите
На двата полюса в прог-
нозите на ЕК за 2010 г. са 
Швеция, която ще отбележи 
увеличение от 4.8%, и Гър-
ция, чиято икономика ще 
се свие с 4.2%. Другата ни 
южна съседка Турция обаче 
я очаква впечатляващ на 
фона на световната картина 
ръст от 7.5% през 2010 г., 
макар че икономиката ще 
забави ход съответно до 5.5 
и 4.5% през следващите две 
години. Въпреки уверени-
ята на правителството, че 
рецесията в България вече 
е свършила, прогнозите на 
ЕК показват, че през 2010 
г. БВП ще спадне с 0.1% на 

Брюксел прогнозира по-бавен растеж 
на европейската икономика догодина

Близо две седмици 
над 200 държави ще 
обсъждат борбата с 
глобалното затопляне 
в Канкун

Със слаби очаквания за 
успех представители на 
над 200 държави се събра-
ха вчера в мексиканския 
курорт Канкун на срещата 
на ООН за климатичните 
промени. В продължение 
на близо две седмици те 
ще се опитат да сближат 
позициите на развитите и 
на развиващите се страни 
за мерките, които трябва 
да се предприемат срещу 
глобалното затопляне. Ще 
бъдат обсъдени и начини-
те, и необходимото фи-
нансиране за запазване на 

тропическите гори, които 
са основното средство за 
намаляване на въглерод-
ните емисии.

На крачка от фиаско
Срещата за климата, която 
се проведе преди година 
в Копенхаген, не заслу-
жи определението пълно 
фиаско само защото в по-
следния момент президен-
тът на САЩ Барак Обама 
и няколко други светов-
ни лидери предложиха 
т. нар. Споразумение от 
Копенхаген. С него всяка 
отделна страна заявява 
какви стъпки ще предпри-
еме за намаляване на въ-
глеродните емисии. САЩ 
например се ангажираха 
да ограничат вредните га-
зове със 17% между 2005 

и 2020 г., а Китай обеща 
да намали енергоемкостта 
на икономиката си с 40-
45%. Тези ангажименти 
обаче не само не са об-
вързващи, но и далеч не 
са това, което се очакваше 
от срещата. Нещо повече, 
въпреки че над 180 държа-
ви го подкрепиха, възра-
женията на някои страни 
не позволиха документът 
да стане официална част 
от Рамковата конвенция 
на ООН по климатичните 
промени. 

Наследник на Киото
Основната цел на прего-
ворите в Канкун е да се 
постигне споразумение 
за борбата с глобалното 
затопляне, което да насле-
ди изтичащия през 2012 

г. Протокол от Киото. В 
японския град развитите 
страни, но без САЩ, се 
ангажираха да намалят 
парниковите емисии със 
средно 5.2% спрямо ни-
вата от 1990 г. Макар че 
реалният резултат досега 
е далеч от тези намерения, 
това е единственият доку-
мент в тази посока. Няма 
план какво да се прави, 
след като той изтече. Един 
от вариантите е да бъде 
удължен, но не е сигурно, 
че това ще стане. Евро-
пейските страни, които на 
практика са единствените, 
които спазват ангажимен-
тите си, вероятно ще про-
дължат да го правят. САЩ 
обаче се противопоставят 
на Протокола от Киото 
по една основна причина 

- това, че той не обвързва 
развиващите се страни с 
никакви задължения. В 
същото време повечето 
от вредните емисии идват 
точно от такива икономи-
ки. Според представители 
на ООН, ако страните в 
ЕС решат да намалят въ-
глеродните си емисии не 
с 20, а с 30% до 2020 г., 
спестените вредни газове 
ще се равняват на това, 
което се отделя в Китай 
за две седмици. 

Адаптация
Не липсват притеснения, 
че забавянето на иконо-
мическото възстановяване 
в света може да измести 
борбата с климатичните 
промени от списъка на 
приоритетите на много 

държави. Според прези-
дента на Мексико Фелипе 
Калдерон обаче изборът 
между това да се защити 
околната среда и да се 
заздрави икономическият 
растеж е изкуствена диле-
ма. По думите му разгово-
рите в Канкун ще се фоку-
сират върху подготовката 
за един по-горещ свят. „По 
същество ще обсъждаме 
адаптацията”, каза Калде-
рон. Макар че коментарът  
му беше посрещнат с кри-
тика от някои европей-
ски преговарящи, които 
настояват за конкретни 
ангажименти на всички 
страни, повечето анализа-
тори вярват, че описаната 
от мексиканския прези-
дент задача е единствената 
изпълнима.  

Срещата за климата започна с малки очаквания

годишна база.
Разликите между стра-

ните членки на ЕС за 2011 
г. варират от ръст на БВП 
от порядъка на 4.4% в Ес-
тония и 3.9% в Полша до 
спад от 3% в Гърция и 1% 
в Португалия. Последни-
те две страни ще бъдат и 
единствените в Европа, 
които ще отбележат спад 
на БВП догодина. Дори 
и Ирландия, която преди 
ден договори спасително 
финансиране от ЕС и МВФ, 
поема възходяща тенден-
ция, като след отчетения 
спад от 7.6% през 2009 г. 
тази година икономиката 

ще се свие с 0.2%, а след 
това ще отбележи ръст от 
0.9 и 1.9% през следващите 
две години. Най-голяма-
та европейска икономика 
Германия постепенно ще 
забави растежа си до 2.2% 
догодина и 2% през 2012 
г. спрямо 3.7% през тази 
година. Данните обаче са 
значителен успех на фо-
на на отчетения спад от 
4.7% през 2009 г. България 
пък я очаква все по-свет-
ло бъдеще, ако се съди по 
прогнозата на ЕК. Според 
нея БВП ще се увеличи до 
2.6% догодина и 3.8% през 
2012 г.

Сянката на кризата
Възстановяването като цяло 
напредва, макар че „шокът 
от световната криза все още 
хвърля сянка върху иконо-
миката”, смятат в Брюксел. 
„Това възстановяване е не-
равномерно, тъй като много 
страни членки преминават 
през труден период на про-
мени”, се казва в изявление 
на еврокомисаря по ико-
номическите и паричните 
въпроси Оли Рен. Според 
ЕК едно от основните пре-
дизвикателства е дали пра-
вителствата ще успеят да 
изпълнят бюджетните си 
програми.

изключителен  
растеж
Увеличаването на износа 
помогна на европейски-
те страни да компенсират 
по-слабото вътрешно по-
требление и през второ-
то тримесечие на 2010 г. 
икономическият растеж 
достигна четиригодишен 
връх от 1%. За периода юли 
- септември БВП забави 
ръста си до 0.4%. „Отчете-
ният през второто триме-
сечие на тази година рязък 
скок беше изключителен 
и едва ли ще се запази”, 
смятат експертите на ЕК. 
Въпреки това те забелязват 

положителни сигнали, като 
засилване на вътрешното 
потребление и стабилизи-
ране на възстановяването.

Предпазлива е обаче 
прогнозата на ЕК за риска 
от нови дългови пробле-
ми на Стария континент. 
Експертите не изключват 
вероятността евентуално 
увеличаване на риско-
вите премии по държав-
ните облигации отново 
да доведе до свиване на 
банковото кредитиране и 
забавяне на икономиката. 
Те обаче „не смятат”, че 
този сценарий ще се слу-
чи.  

0.1 
▶ процента по-малък бру-
тен вътрешен продукт 
ще отчете България 
през 2010 г. спрямо 2009 
г., смятат експертите в 
Брюксел
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Още 31 държавни фирми 
ще бъдат приватизирани
Държавата започва разпрода-
ването на активи, апортира-
ни в специално създадената 
“Държавна консолидационна 
компания”(ДКК). Това стана 
ясно от обявения състав на 
компаниите, които ще бъ-
дат предложени за продажба 
през БФБ на специализиран 
търг от Агенцията за прива-
тизация и следприватизаци-
онен контрол (АПСК). На 
него държавата ще извади 
за продажба 31 дружества, 
а сред най-атрактивните за 
продажба са 100% от “Мон-
тажи” ЕАД. Компанията е 
собственост на Министер-
ството на икономиката, енер-
гетиката и туризма и вече е 
апортирана в “Държавната 
консолидационна компания”. 
Консолидиращото дружество 
беше създадено през април с 
идеята чрез него АПСК да 
продаде миноритарни дър-
жавни дялове в търговски 
компании. 

Финт
По този начин средствата от 
раздържавяването няма да 
постъпят в Сребърния фонд 
за гарантиране на пенсион-
ната система, а ще отидат 
като печалба в ДКК и оттам 
под формата на дивидент 
може да влязат директно в 
държавния бюджет. Кои точ-
но дружества вече са попад-
нали в “Държавната консо-
лидационна компания”, все 
още не е ясно. В началото 
на юни от МИЕТ обявиха, 
че първите компании, ко-
ито ще се влеят, са “Е.ОН 
България мрежи”, “Е.ОН 
България продажби”, “Ле-
силхарт”, “Мототехника”, 
както и предложената вече за 
продажба “Монтажи” ЕАД.

Идеята за създаването на 
ДКК беше представена през 
март от Министерството на 
финансите като една от ан-
тикризисните мерки. В ак-
туализацията на бюджета, 
която беше внесена в парла-
мента в средата на юни, се 
предвиждаха допълнителни 
постъпления от 200 млн. лв. 
от приватизация.

Търг
Освен “Монтажи” ЕАД 
сред по-привлекателните 
дружества, които АПСК ще 

Компании 
и пазари
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На предстоящия търг през борсата ще бъдат предложени дружества от 
“Държавната консолидационна компания”

предложи на търг, са 46% от 
“Транзитна търговска зона-
Варна” АД, 46.4% от “Сво-
бодна зона-Пловдив” АД и 
33% от “Фуражи” АД и др. 
В рамките на търга ще бъде 
предложен за продажба и 
близо 11% от капитала на 
“Нестле Айс Крийм Бълга-
рия” АД, собственост на “Ел 
Би Булгарикум” ЕАД. Друже-
ството е наследник на един от 
водещите производители на 
сладолед в България “Делта 
България” АД. В “Нестле 
Айс Крийм България” АД 
89.14% от капитала държи 
NESTLE S.A.-Швейцария.

От всичките 31 компании за 
22 ще се приемат и плащания 
в непарични платежни сред-
ства - компенсаторни инстру-
менти. Все още няма обявени 
минимални цени за отделни-
те компании. Дружествата 
ще се продават на сегмент 
“Централизиран публичен 
търг” на “Приватизационен 
пазар” на “Българска фондо-
ва борса София” АД.

мирослав иванов

Неизвестно 
Търсят се  
1 млрд. лв.  
за Сребърния 
фонд   

От приватизация 
през следващите три 
години постъпле-
нията в Сребърния 
фонд ще се увеличат 
с повече от 1 млрд. 
лв., за да достигнат 
в края на 2013 г. 2.767 
млрд. лв. 

Това обеща социал-
ният министър Тотю 
Младенов в събота 
след заседание на 
управителния съвет 
на фонда. 

По думите му раз-
четите показват, 
че 192 млн. може да 
дойдат от конце-
сии, а 890 млн. лв. от 
приватизация. Все 
още обаче не са ясни 
компаниите, които 
ще бъдат продадени, 
за да се натрупа впе-
чатляващата сума. 

▶

▶

▶

Кой кой е
“Монтажи” ЕАД

Компанията е водеща 
фирма в областта на 
изграждането и монтажа 
на промишлени и енергий-
ни проекти в страната. 
През последните години 
“Монтажи” участва в 
изпълнението на редица 
значителни обекти, като 
сероочистване на димни 
газове и електромонтаж-
ни работи на “ТЕЦ Марица 
Изток 2”, изграждане на 
конструкции за метрото, 
създаване на система за 
складиране и подаване на 
въглища и варовик в ТЕЦ 
“Марица Изток 1” и др. 
Дружеството разполага с 
недвижими имоти с обща 
площ 383 000 кв.м и разгъ-
ната площ на сградите 137 
хил. кв.м, някои от които 
разположени в по-големи-
те градове в страната. 
Дружеството притежава 
сертификати, които 

▶

дават възможност да 
участва самостоятелно в 
изграждането на обекти 
в страните от Европей-
ския съюз. Капиталът на 
компанията е 6 млн. лв. и 
е апортиран в “Държавна 
консолидационна компа-
ния” ЕАД. 
 

“Свободна  
зона-Пловдив”

Дружеството разполага 
общо с 9233 кв.м покри-
ти и открити складови 
площи. Фирмата има 
добре оборудвани офиси и 
складови площи, предлага 
голям спектър от услуги за 
фирмите клиенти, ползва-
щи зоната като център 
на своята търговска 
дейност. Предметът на 
дейност на дружеството 
е организиране и осъщест-
вяване с чуждестранно 
участие производство на 
стоки и извършване на 
услуги на съвременно тех-

▶

ническо и технологично 
равнище, търговска дей-
ност, представителство 
и посредничество и др. 

“Транзитна 
търговска  
зона-Варна” АД

Компанията разполага с 
административна сграда 
със застроена площ 204 
кв.м, външни съоръжения, 
складове, рампа за разто-
варване на автомобили и 
контейнери и инженерна 
инфраструктура, разпо-
ложени върху 12 000 кв.м 
бетонирана площадка. В 
капитала на дружеството 
е внесена непарична внос-
ка, представляваща право 
на собственост върху 
недвижим имот - частна 
държавна собственост 
- земя с площ 104 389 кв.м, 
във Варна. Тази непарична 
вноска е в размер на 460 
хил. лв. и е внесена от 

▶

държавата, представля-
вана от министъра на 
финансите към момента 
на учредяването на това 
дружество.

Предметът на дей-
ност на дружеството 
е товарене, разтовар-
ване, претоварване и 
транспортна обработка 
на необмитени сто-
ки, които се внасят с 
предназначение за износ, 
складиране и съхраняване 
на внесени необмитени 
стоки на чужди и наши 
фирми и др. Бъдещото 
развитие на дружество-
то предвижда изгражда-
нето на “Пристанище за 
обществен транспорт” 
като част от общата 
транспортна система на 
Варна и Североизточния 
планов район, за което 
дружеството е постиг-
нало инвестиционни 
договорености с “Порт 
инвестмънт девелоп-
мънт Инк”, САЩ.

▶

Ръст на 
продажбите при 
“Трейс груп”  
Консолидираните приходи 
от продажби на пътностро-
ителната компания “Трейс 
Груп Холд” за деветмесечи-
ето на 2010 г. се повишават 
с 65% на годишна база до 
185.5 млн. лв. Това показ-

ва отчетът на компанията, 
представен пред Българската 
фондова борса. Печалбата на 
инфраструктурната компа-
ния за периода януари - сеп-
тември се повишава близо 4 
пъти до 12 млн. лв. Друже-
ството е основен изпълнител 
при строежа на лот 2 от авто-
магистрала “Тракия”.  По-
рано този месец две дъщер-

ни компании на холдинга 
- “Пи Ес Ай” АД и “Трейс 
Кърджали” АД, подписаха 
договори за текущо и зимно 
поддържане на общо 1400 
км от републиканската пътна 
мрежа, а в края на септември 
“Трейс Бургас” ЕАД обяви, 
че ще реконструира пеше-
ходната зона на Бургас за  
3.8 млн. лв.

Скок

основната компания, която ще бъде предложена на централизирания търг, е "монтажи" аД, която се зани-
мава с изграждането на метални конструкции  
▶

СнИМКА БОБИ   ТОшЕВ
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Софийската градска про-
куратура (СГП) е обра-
зувала досъдебно произ-
водство срещу бившия 
главен финансов директор 
на “Петрол” АД Цветан 
Димитров. Между 5 ок-
томври 2008 и 23 юни 
2010 г. Цветан Димитров 
противозаконно е прис-
воил близо 1.1 млн. лв. 
от дружеството, се каз-
ва в постановлението на 
прокуратурата. Сумите 
са били превеждани по 
сметки на Денис Ершов 
и са били отпускани като 
служебни аванси, без да е 
имало основание за това, 
се казва още в прокурор-
ските мотиви. 

Така след Министер-
ството на правосъдието и 
няколко съдилища и про-
куратурата се включи в 
петролния сериал “Събев 
срещу Ершов”. 

Хонорарите  
на Ершов
“Като особено фрапантни 
са посочени два случая за 
трансфер на големи суми 
от сметката на “Петрол” 
АД по сметката на Денис 
Ершов през юни 2010 г. с 
основание за превода “за-

хранване на сметка”, пише 
в съобщението на СГП.

На 5 октомври 2010 г. е 
подписан акт за възлага-
не, с който Цветан Дими-
тров като представляващ 
“Петрол” АД е възложил 
задачи на Денис Ершов, за 
които се е предвиждало по-
следният да получи до 1.5 
млн. лв. Цветан Димитров е 
подписал акта в качеството 
си на представляващ “Пе-
трол” АД с пълномощно 
от изпълнителния директор 
на компанията Светослав 
Йорданов.

Задачите, които са по-
ставени на Денис Ер-
шов, са осъществяване 
на контакти и проучване 
на възможностите за съ-
трудничество с потенци-
ални чужди инвеститори, 
възможности за договори 
с клиенти и доставчици 
от Русия и други страни и 
проучване на възможност-
ите за участие на “Пе-
трол” или негови дъщерни 
дружества в големи енер-
гийни проекти, сред които 
“Южен поток” и “Бургас 
- Александруполис”. Де-
нис Ершов е трябвало да 
проучи и възможността 
за предварително изку-

Цветан Димитров е прехвърлил на Денис 
Ершов близо 1.1 млн. лв.

Прокуратурата 
разследва бившия 
финансов директор 
на “Петрол”

снимка боби тошеВ

пуване или други опции 
за по-доброто оползотво-
ряване на облигациите от 
дружеството. 

В постановлението на 
СГП се казва, че Цветан 
Димитров е възлагал за-
дачи на Денис Ершов без 
данни за наличието на 
представителна власт и 
без знанието и разреше-
нието на изпълнителния 
директор на “Петрол” АД 
или на управителните 
органи на дружеството. 
Според прокуратурата е 
налице устно разпореж-
дане от Цветан Димитров 
за изплащане на каса и по 
банков път на въпросни-
те 1.1 млн. лв. на Денис 
Ершов. Според СГП няма 
правно основание за тези 
операции.

начало  
на битката
От градската прокурату-
ра са отменили отказа на 
районната прокуратура 
да образува наказателно 
производство. Мотивите 
на районните магистрати 
са, че искането за дела 
срещу Цветан Димитров 
са незаконосъобразни и 
необосновани. Жалбите 

са подадени от Митко Съ-
бев, който е председател 
на надзорния съвет (НС) 
на публичното “Петрол” 
АД и основен акционер в 
“Петрол холдинг” АД.

Именно с отстранява-
нето на Цветан Димитров 
като изпълнителен и гла-
вен финансов директор 
на “Петрол” АД започ-
на битката за надмощие 
между Митко Събев и 
Денис Ершов, които са с 
по 47.5% от капитала на 
“Петрол холдинг”. Чрез 
холдинга двамата кон-
тролират над 30 фирми, 
сред които и ключовото 
дружество “Петрол” АД, 
чиито акции се търгуват 
и на фондовата борса. По-
късно борбата прерасна и 
за управлението в самия 
“Петрол холдинг”, който 
по думите на Събев се 
оценява на 1 млрд. лв.

Ключовата компания в холдинга е с 4.15 млн. лв. печалба до септември

председателят на нС на “петрол” аД митко Събев твърди, че споровете меж-
ду основните акционери няма да попречат на изплащането на облигациите на 
дружеството

▶

Днес сагата между съ-
собствените на "петрол 
холдинг" очаква продъл-
жение - Денис Ершов ще 
направи изявление пред 
медиите

▶

Приходите на дис-
трибутора на горива 
“Петрол” АД са се 
повишили с 9.5% от 
миналата година   

Ключовата компания в “Пе-
трол холдинг” АД - дистри-
буторът на горива на дребно 
“Петрол” АД - излезе на 
консолидирана печалба в 
края на септември тази годи-
на, показва предаденият на 
Българската фондова борса 
отчет за третото тримесечие. 
Според данните положи-
телният финансов резултат 
на “Петрол” АД за януари 
- септември 2010 г. е 4.15 
млн. лв. спрямо 5.1 млн. лв. 
загуба за съпоставимия пе-
риод на миналата година.

повече продажби  
на горива
Общите консолидирани при-

Твърдението, 
че съм 

източил милиони от 
“Нафтекс Петрол”, 
показва, че Цветан 
Димитров не може 
да мисли като 
финансов директор. 
Ние сме холдингова 
структура и по 
закон холдингът 
може да събира 
всички свободни 
средства от едно 
дружество и да ги 
разпределя към 
друго, което има 
нужда

митко Събев,  
председател на  

нс на “Петрол” аД

Когато 
“Нафтекс 

Петрол” започна да 
банкрутира, взехме 
решение да сложим 
втори управител. 
В момента, в който 
спрях източването 
на средства, ме 
отстраниха от 
“Петрол” АД. 
Митко Събев 
източи милиони от 
“Нафтекс Петрол”. 
Нямам притеснения 
от образуваното 
производство

Цветан Димитров, 
бивш финансов директор на 

“Петрол” аД снимка емилия костаДиноВа
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“Марицатекс” прекра-
тява дейността си и 
ще се занимава основ-
но с управление на 
имотите си

“Доверие Обединен хол-
динг” излезе на консоли-
дирана загуба от 6.03 млн. 
лв. за деветмесечието на 
годината, показва отчетът 
на компанията, представен 
пред Българската фондова 
борса. Това е сериозен спад 
на годишна база, тъй като 
за същия период на 2009 г. 
холдингът отчете печалба 
от 1.59 млн. лв.
“Текстилните предприятия 
от групата - “Марицатекс” 
и “Вратица”, както и вери-
гата магазини за строител-
ни стоки Mr.Bricolage са в 
основата на загубата, която 
отчита холдингът.” Така 
обясни резултата на “До-
верие обединен холдинг” 
изпълнителният директор 
на компанията Борис Бо-
рисов. 

Стоп
Според обяснителните бе-
лежки към отчета една от 
компаниите, “Марицатекс” 
АД, дори е спряла да функ-
ционира през третото три-
месечие на годината. “При-
чината е нейната нерента-
билност”, обясни Борисов. 
Работниците в дружеството 
са освободени, а в “Дове-

Mr.Bricolage и текстилните  
предприятия изкараха  
“Доверие” на загуба

Спадът в продажбите на веригата магазини за продажба на стоки за строи-
телството Mr.Bricolage е една от причините за лошите резултати на "Доверие 
обединен холдинг"

▶

рие” виждат бъдещето му 
главно като управление на 
недвижимите му имоти. 

“Понижението в резулта-
тите на веригата магазини 
Mr.Bricolage е вследствие 
спада в строителството”, 
каза още Борисов. Кризата в 
сектора е повлияла негатив-
но на резултатите, а експан-
зията на компанията “Дове-

рие Брико”, която оперира 
марката и в други страни от 
региона, е замразена. Спо-
ред обяснителните бележки 
към отчета от холдинга оч-
акват и за следващата година 
в сектора да има спад. 

резултати
Освен че излиза на загуба, 
“Доверие Обединен хол-

динг” отчита и спад на при-
ходите си от продажби. Те 
се понижават до 124 млн. лв. 
за деветмесечието на 2010 г. 
спрямо 140 млн. лв. спрямо 
същия период на 2009 г. 
След обявяването на резул-
татите акциите на друже-
ството се понижиха с близо 
5% до малко над 3 лв. 

мирослав иванов

Ключовата компания в холдинга е с 4.15 млн. лв. печалба до септември

Спад от 4.3% в приходите 
на застрахователите 
Приходите на застраховате-
лите продължават да се то-
пят. От началото на годината 
досега това се превърна в не-
гативен тренд. Премийните 
приходи на застрахователни-
те компании в края на сеп-
тември са с 4.3% по-малко в 
сравнение със същия период 
на предходната година. Това 
показват данните на Коми-
сията за финансов надзор 
(КФН). Приходите на застра-
хователите в края на третото 
тримесечие са в размер на 
1.147 млрд. лв. Основната 
причина за продължаващия 
спад се крие, от една стра-
на, в по-малкото нови коли, 
които се купуват, а от друга, 
в отказа от застраховки на 
старите автомобили. Сега 
клиентите на застрахова-
телните компании разчитат 
най-вече на задължителната 
“Гражданска отговорност”. 
Очакванията на бранша са, 
че 2010 г. ще завърши със 
спад от 10% на премиите в 
общото застраховане. 

Лидерството
Приходите на дружества-
та, които извършват общо 
застраховане, намаляват с 
6.45 до 971.5 млн. лв. За-
страховките “Автокаско” и 
“Гражданска отговорност” 
продължават да държат ли-

дерските позиции. “Каско-
то” е с дял 38.4%, а “Граж-
данската отговорност” дър-
жи 33.1% от приходите на 
застрахователите.  

В същото време обаче 
приходите на животозастра-
хователите са се увеличили 
с 10% на годишна база, 
показват данните на КФН. 
В края на септември те са 
175.2 млн. лв. С най-голям 
дял е застраховката “Живот 
и рента”, която е 76.9%, за-
страховката “Живот”, която 
е свързана с инвестиционен 
фонд, е с дял от 4.4%. 

Увеличение
Приходите от доброволното 
здравно осигуряване от на-
чалото на годината до края 
на септември са 31.525 млн. 
лв., което е ръст от 4.8%. 
Лидери тук са т.нар. “Други 
здравноосигурителни паке-
ти”, които са с 32.2% дял, а 
застраховките за извънбол-
нична медицинска помощ 
са с 21.8% от портфейлите 
на дружествата. 

Активите на застрахова-
телните компании в края 
на септември са с 5.4% 
повече спрямо година по-
рано. За деветмесечието 
те стигат и са в размер на 
2.840 млрд. лв.     

радослава Димитрова

ходи на публичното друже-
ство в края на септември 
тази година достигат 849.74 
млн. лв., като се повишават 
с 9.5% спрямо същия период 
на миналата година. 

С най-голяма тежест при 
формирането на оборота са 
приходите от продажби. За 
деветмесечието на тази го-
дина показателят достига 
844.6 млн. лв. Повишението 
е 9.3% спрямо реализирани-
те 772.9 млн. лв. продажби 
за деветмесечието на мина-
лата година.

Финансовите приходи се 
повишават с 69% до 5.13 
млн. лв. Основна заслуга 
за този ръст имат постъ-
пленията от лихви, които 
нарастват с 85.8% до 5.12 
млн. лв. Общите разходи за 
дейността на “Петрол” АД 
са 844.8 млн. лв., което е с 
8.15% повече спрямо девет-
месечието на 2009 г.

Търговия
През октомври следващата 
година “Петрол” АД трябва 
да изплати 100 млн. EUR 
главница по облигации-
те си. Въпреки споровете 
за това кой да управлява 
дружествата в групата на 
“Петрол” председателят 
на надзорния съвет на пуб-
личното дружество и ос-
новен акционер в “Петрол 
холдинг” Митко Събев 
успокои, че това няма да 
попречи на изплащането 
на заема. 

Той обясни, че има 18 ком-
пании, които са готови да 
рефинансират облигациите 
на дистрибутора на горива.

Вчера книжата на “Пе-
трол” АД се повишиха с 
1.22% до 4.15 лв. за акция. 
По позицията на компанията 
бяха сключени 15 сделки, 
в които 3643 лота смениха 
собственика си.



Само шест банки информират 
предварително за лихвите
Други девет банки в България не дават пълна и коректна 
информация за условията по потребителските кредити, показа 
проучване на Асоциацията „Активни потребители” 
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Само шест банки инфор-
мират клиентите си за ус-
ловията по кредитите чрез 
стандартен европейски 
формуляр. Това показва 
проучване на Асоциация 
„Активни потребители”, 
което е проведено по ме-
тода „Таен клиент” в 15 
банки у нас. Банките, кои-
то издават формуляр още 
преди кандидатстването за 
кредит, са Пощенска банка, 
Обединена българска бан-
ка, Първа инвестиционна 
банка, Алфа банк, Алианц 
банк и Емпорики банк. От 
„Активни потребители” ин-
формираха, че за разлика от 
тези шест други девет банки 
не спазват закона и дават 
непълни консултации. 

отличници
Тези шест банки, които 
спазват закона, дават и мно-
го добра консултация на 
клиентите си, когато искат 
да ползват кредит, показва 
проучването „Таен клиент”. 
Те обясняват на клиента 
си как се формира базо-
вият лихвен процент, как 
се изчислява годишният 
процент на разходите, как-
ви са таксите и  условията, 
коментираха от асоциаци-
ята. 

активност
„Ще предоставим инфор-
мация на Комисията за за-
щита на потребителите и 

тя трябва да предприеме 
мерки срещу това”, комен-
тира Богомил Николов, 
председател на Асоциация 
„Активни потребители”. 
Той допълни, че целта на 
асоциацията е да следи не-
щата в интерес на потре-
бителите, но не да налага 
санкции. „Дори и да има 
глоби за банките, които не 
спазват изискванията на 
закона, не мисля, че една 
банка ще се уплаши от 500 
лв., с които ще бъде глобе-
на”, обясни Николов. 

По думите му голям про-
блем има с небанковите 
финансови институции, ко-
ито раздават целеви заеми в 
търговските вериги. „В ма-
газина няма как да избираш, 
всичко се прави на крака. А 
идеята е потребителите да 
знаят, че имат право да из-
искват формуляр”, каза още 
Богомил Николов. 

Асоциацията  прави 
проучване и за това дали 
банките публикуват ин-
формация за промяна на 
лихвените проценти по кре-
дити и депозити при вече 
сключени договори, което 
също е изискване на Закона 
за потребителския кредит. 
Обобщените данни ще бъ-
дат готови след около две 
седмици. Богомил Николов 
коментира, че в този случай 
повечето банки са изрядни, 
освен една, на чийто сайт 
никъде не се намира подоб-

Комисията за защита 
на конкуренцията одо-
бри сделката за „Мол 
Варна” 

Комисията за защита на 
конкуренцията одобри по-
купката на „Мол Варна” от 
Райфайзен Централбанк 
Австрия АГ, съобщиха от 
ведомството. Австрийската 
финансова институция купу-
ва акциите на дружеството 
„Милър Мол Варна уан”, 
собственик на търговския 
център. Банката е финанси-
рала както строителството 
на мола, така и неговата 
покупка от шотландската 
компания „Милър Диве-
лъпмънтс” в края на 2008 г. 
Справка в Търговския регис-
тър показа, че договореният 
за тази цел инвестиционен 
кредит с „Милър Мол Варна 
уан” е бил на стойност 97 
млн. EUR.   

Собственост
Райфайзен Централбанк 
притежава и  Райфайзен-
банк България, която е 
собственик и на еднои-
менно дружество за имо-
ти. Въпреки наличието 
на подобен бизнес КЗК 
е преценила, че не е на-
лице нито хоризонтална, 
нито вертикална обвър-
заност между дейностите 
на страните. Не се очаква 
промяна в пазарното по-
ложение на участниците 
в сделката преди и след 
нейното осъществяване, 
съобщиха от комисията. 
Нейното становище е, че 
концентрацията на дей-
ност след сделката не би 
могла да засегне ефектив-
ната конкуренция на паза-
ра на търговски площи.

молът
Откритият в средата на 
2008 г. „Мол Варна” раз-

полага с около 100 ма-
газина и развлекателна 
част, разположени на от-
даваема площ от 32 000 
кв. м. Освен като един от 
първите молове той при-
доби популярност и ка-
то най-скъпия търговски 
център в България. Това 
стана, след като първо-
началният инвеститор в 
обекта Красимир Узунов 
подписа сделка за продаж-
бата му на стойност 120 
млн. EUR. Уникалната за 
българския пазар цена бе 
постигната благодарение 
на специфичната пазар-
на ситуация по това вре-
ме - сериозно търсене от 
страна на инвеститорите 
и недостиг на завършени 
търговски площи. 

Впоследствие обаче фи-
нансовата криза донесе 
на новите собственици 
в лицето на „Милър Ди-
велъпмънтс” стачки на 

Райфайзен Централбанк става собственик на 
най-скъпия мол в България

 по закон потребителите трябва да получават предварителна информация за всички условия по 
потребителските кредити. 9 банки обаче не информират клиентите си              Снимка емилия коСтадиноВа

▶

на информация. 

законовите  
изисквания
Изискването банките да из-
дават стандартен европейски 
формуляр за условията, при 
които отпускат потребител-
ски кредити, е записано в 
Закона за потребителския 

кредит. Целта е всеки по-
требител да има нужната 
информация още преди да е 
подал документи за кредит, 
да може да сравни офертите 
на различните банки при 
пълна прозрачност, обясни-
ха от Асоциация „Активни 
потребители”. Това залегна 
в Закона за потребителския 

кредит.

Във времето
Идеите за промени в Закона 
за потребителския кредит 
бяха внесени през пролетта 
на 2009 г. Законът влезе в 
сила през май 2010 г. Още 
в същия ден вносителите 
на законопроекта Мартин 

Димитров (СДС) и Стоян 
Мавродиев (ГЕРБ) поиска-
ха банките да публикуват 
информация за промените 
по лихвите, която да качват 
на интернет страниците си, 
както и да изпращат писма 
до клиентите, които са засег-
нати от промените. 

радослава Димитрова

 за по-малко от две години "мол Варна" два пъти смени собственика си          ▶

търговци и искания за на-
маляване на наемите, ко-
ито формират основната 
доходност от мола. 

В резултат от това в на-
чалото на миналото лято 
между търговци и соб-
ственици бяха договоре-

ни различни отстъпки на 
обща стойност 2 млн. лв. 
годишно.  

радостина маркова
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Кризата забави някои планове за  
ядрени мощности, но няма отказали се

Господин Константи-
нов, доколко ескалацията 
на цената на строител-
ството на аЕЦ Белене е 
свързана с поскъпването 
на ядреното гориво, кое-
то произвежда вашата 
компания?

- Не бих могъл да кажа в 
момента в каква пропорция 
точно е цената на ядреното 
гориво от общата стойност 
на тази централа. В цял свят 
е прието цената на изгражда-
не на една атомна централа 
да включва първоначалното 
зареждане с горивото. Но ви 
уверявам, че делът на това го-
риво в общата стойност не е 
голям и затова поскъпването 
му не би оказало съществено 
влияние.  В същото време по-
строяването на атомна цен-
трала е само едната страна, 
необходимо е гориво, което 
трябва да обезпечи работата 
й в продължение на 60 годи-
ни. Това е срокът, за който 
се строят сегашните атомни 
централи. 

Независимо че темповете 
на атомния ренесанс се 
забавиха заради кризата, 
ядрени централи продъл-
жават и ще продължават 
да се строят. И трябва да се 
знае, че производителите 
на ядрено гориво се готвят 
отрано за новите мощно-
сти, които се планират. Те-
зи производители влагат 
средства в депозит на уран, 
в технологии по обогатява-
нето му и по-нататъшната 
му преработка до гориво, 
които рано или късно тряб-
ва да се възвърнат.  Затова 
колкото по-бързо вие за-
почнете експлоатацията на 
атомната централа, толкова 
по-ниска ще бъде цената 
на горивото, което ще по-
лучите. Тенденциите на 
пазара показват, че всичко 
постепенно ще поскъпва 
в бъдеще. Колкото повече 
удължавате срока за стро-
ителство на централата, 
толкова по-висока ще бъде 
цената на горивото за пър-
воначалното зареждане на 
реакторите, когато те бъдат 
готови.  

Казвате, че има забавя-
не на атомния ренесанс, 
откъде тогава идва това 
увеличаване на цената на 
ядреното гориво?

- Всички знаем, че през 
2005-2006 г. на пазара на 
уран цената драматично 
се вдигна. Но това не бе-
ше свързано с по-голямо 
търсене, а с борсови игри. 
Тези борсови спекулации 
вече се успокоиха. Днес 
пак наблюдаваме повиша-
ване на цените на урана и 
на услугите по обогатява-
нето, но това повишение е 
плавно и бавно. Свързано 
е с очакваното нарастване 
на потребностите от ядре-
на енергия и съответства 
на инвестициите, които 
днес се правят за развитие 
на добива от нови уранови 
рудници, за модернизация 
на процесите за обога-
тяване, за използване на 
нови материали и техно-

▶

▶
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Интервю Васил Константинов, вицепрезидент на Горивна компания ТВЭЛ

Компанията 
Коя  е ТВЭЛ   

ТВЭЛ е подразделение на 
руската държавна корпо-
рация “Росатом”.

Основната му дейност 
е разработка, производ-
ство и продажба на ядрено 
гориво за атомни елек-
троцентрали. 

В момента ТВЭЛ доста-
вя гориво за 76 реактора 
в 15 страни и задоволява 
изцяло потребностите 
на атомната енергетика 
в Русия.

В състава на горивната 
компания ТВЭЛ влизат 
четири завода за обога-
тяване на уран, четири 
завода за производство на 
ядрено гориво, два за про-
изводство на газови цен-
трофуги.

▶

▶

▶

▶

логии за производство на 
гориво.

Кое е по-скъпо - добивът 
на уран или обогатяване-
то му? 

- Цената на урана в мо-
мента формира около 40% 
от стойността на ядреното 
гориво. Конверсията и обога-
тяването на урана формират 
също около 40%. Останалото 
е производството на самото 
гориво. В момента цената на 
урана расте и ако тя достигне 
тези величини, когато делът 
му в цялата цена на горивото 
достигне 50%, тогава може 
да се каже, че цената на урана 
е съпоставима с цената на 
обогатяването и производ-
ството.  

заради кризата има ли 
отказ от строителство 
на планирани атомни цен-
трали? 

- Кризата рязко намали 
търсенето на електроенер-
гия, защото промишленос-
тта намали производството. 
Това забави темповете на 
строителство на нови ядрени 
централи по света. Няма оба-
че отказани планове, просто 
скоростта е променена. Въз-
можно е това, което е било 
планирано като количество 
да се достигне през 2020 г., 
да се отложи за 2025-2026 г. 
Като цяло потребността на 
човечеството от електроенер-
гия, не се е изменила. 

Кои са големите ви 
конкуренти на световния 
пазар?

- На пазара на реакторите 
тип ВВЕР наш конкурент е 
Westinghouse. На други паза-
ри обаче ние работим заедно 
с производителя на реакто-
ри. Например съвместно с 
AREVA произвеждаме гори-
во за западните реактори, т. 
е. с тях не се конкурираме. С 
канадската технология Candu 
също не сме конкуренти, за-
щото за тях произвеждаме го-
риво на таблетки. Така че ние 
може да не строим реактори 
със западна конструкция, но 
произвеждаме горивото за 
тях. В същото време сме в 
процес на лицензиране и 
внедряване в Западна Европа 
и в САЩ на наша собствена 
конструкция гориво за реак-
тори PWR - това е ТВС-Ква-
драт. Проектът е в практиче-
ския стадий на реализация 
и през 2015 г. очакваме да 
започнем търговски доставки 
с това гориво. Тогава вече 
ще се конкурираме с всички 
световни производители.  

Колко ядрени централи 
в света работят с гориво 
на ТВЭЛ?

- В момента в света 76 ре-
актора работят с гориво на 
ТВЭЛ. В това число са и 
реакторите на AREVA. 66 
реактора са по руски проект, 
от тях 32 са на територията 
на Русия. Но в момента ние  
строим в Русия, в Индия, в 
Китай има подписан договор 
за два блока. Предстои да по-
дпишем с Турция и Виетнам. 
С наше участие се достроя-

▶

▶

▶

▶

ват два блока в Словакия. В 
Украйна се дострояват още 
два блока. 

Кои са конкурентните 
предимства на ядреното 
гориво на ТВЭЛ?

- Имаме, на първо място, 
технически преимущества. 
Те ни позволяват да участ-
ваме в търгове - надеждност, 
безопасност, качество.

Имаме и търговски преи-
мущества, защото като част 
от системата на “Росатом” и 
“Роскорпорация” ние имаме 
възможност да формираме 
търговски преимущества на 
различни стадии от ядрено-
горивния цикъл. Доставяме 
комплексни услуги - уран, 
обогатяване, производство 
на горивото на таблетки и в 
касети - и това ни дава тър-
говски преимущества. 

Горивото за аЕЦ “Беле-
не” по-различно ли ще е от 
това за аЕЦ “Козлодуй”?

- Да, по-различно ще бъ-
де. Цикълът на появата на 
ново гориво или на гориво 
с някаква модификация е 
пет години. Дори и за един 
и същ реактор ние правим 
нови модификации, разбира 
се, централизирано с нашите 
възложители. 

При нас няма ситуация, при 
която да не се занимаваме ак-
тивно с разработка на нова 
конструкция, нова модифи-
кация, която да дава по-голя-
ма ефективност. Например в 
момента правим изпитания 
в наши руски реактори на 
нов тип гориво. И за АЕЦ 
“Козлодуй” в момента пред-
лагаме следващата модифи-
кация на горивото.  Всичко е 
подчинено на това горивната 
касета да има по-надеждна и 
по-пълноценна експлоата-
ция в реакторите. Например 
добавяне на материали и ве-
щества, така че реакторите да 
работят по-дълго време, без 
да се налага презареждане, 
което означава, че се печели 
допълнителна мощност. Така 
ставате по-конкурентни на 
пазара на електроенергия и 
това е главната цел. 

мила Кисьова

▶

▶

 Колкото по-бързо започнете 
експлоатацията на новата атомна 

централа, толкова по-ниска ще е цената 
на ядреното гориво

Снимка БОБи ТОшеВ
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 8319,5 8261
Калай LME USD/т 24400 24400
Олово LME USD/т 2255 2260
Цинк LME USD/т 2119,5 2109
Алуминий LME USD/т 2258 2271
Никел LME USD/т 22755 22800
Алуминиева сплав LME USD/т 2230 2195

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1364 1364,4
Сребро LME USD/тр.у. 26,88 26,91
Платина LME USD/тр.у. 1636,5 1639,75
Паладий LME USD/тр.у. 681,55 684,55
Родий LME USD/тр.у. 2265 2265

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Ноември	 Декември
Суров петрол NYMEX USD/б 84,44 85,02
Брент ICE USD/б 86,18 86,3
Газьол ICE USD/т 733,75 737
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,46 4,47
Бензин 95 NYMEX USD/т 781 -
Нафта NYMEX USD/т 785 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 254,45
Царевица Yellow CBT USD/т 218,56
Ечемик Feed ASX USD/т 190,58
Памук No.2 NYBOT USD/т 2516,53
Какао  NYBOT USD/т 2790,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4389,33
Соя No.2 ICE USD/т 455,80
Захар White NYSE LIFFE USD/т 724,90

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.11.2010. 

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,38211
Бразилски реал BRL 10 8,43030
Канадски долар CAD 1 1,37155
Швейцарски франк CHF 1 1,46449
Китайски ренминби юан CNY 10 2,12124
Чешка крона CZK 100 7,98200
Датска крона DKK 10 2,62242
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,21749
Хонконгски долар HKD 10 1,81762
Хърватска куна HRK 10 2,66753
Унгарски форинт HUF 1000 7,09714
Индонезийска рупия IDR 10000 1,57856
Исландска крона ISK 100 3,18016
Японска йена JPY 1000 
Южнокорейски вон KRW 100 1,73713
Литовски литаc LTL 1000 1,24892
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,75663
Малайзийски рингит MYR 10 1,13213
Норвежка крона NOK 10 4,52037
Новозеландски долар NZD 10 2,39729
Филипинско песо PHP 10 1,05783
Полска злота PLN 100 3,25164
Нова румънска лея RON 10 4,93984
Руска рубла RUB 10 4,54126
Шведска крона SEK 100 4,58093
Сингапурски долар SGD 10 2,10045
Словашка крона SKK 10 1,07961
Тайландски бат THB 100 4,71443
Нова турска лира TRY 10 9,87244
Щатски долар USD 1 1,41103
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,03140

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

26	.11.2010	г.

157,96 157,19 156,42 156,04 154,11 154,11   
11,85 11,79 11,73 11,70 11,56 11,56   
85,07 84,65 84,24 83,83 82,59 82,59   
101,89 101,39 100,90 100,40 98,92 98,92   
790,08 786,25 782,41 778,58 767,07 767,07   
177,72 176,88 176,03 175,18 169,26 169,26   
80,93 80,54 80,15 79,77 77,82 77,82   
163,36 162,58 161,79 161,01 157,08 157,08   
320,91 319,38 317,86 316,33 305,63 305,63   
208,03 207,04 206,04 205,05 198,12 198,12   
245,50 244,33 243,16 241,99 233,81 233,81   
90,11 89,68 89,25 88,82 85,82 85,82   
236,31 235,19 234,06 232,94 225,06 225,06   

до	15.00	ч.	на	26.11.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Елана Еврофонд
ДФ Елана Глобален Фонд Акции
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 
ДФ Златен лев Индекс 30  

Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 07.08.2010 до 16.08.2010
Лимитиран период” от 17.08.2010 до 14.11.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,43158 0,00553
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,60121 0,04627
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,45642 0,01012
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,48326 0,00738
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,23370 0,01565
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,89979 -0,01054
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62376 -0,00011
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,31733 0,00192
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,91643 0,01148
ХъРВАТСКА КУНА HRK 10 2,63323 -0,00202
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,97067 -0,01693
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,64802 0,00722
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,23840 0,01325
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,76631 0,00303
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,28400 0,01335
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75624 0,00000
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,18808 0,00448
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,70887 0,03321
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,40614 0,01427
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,10875 0,00082
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,35419 0,01808
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,83207 -0,02412
НОВА РУМъНСКА ЛЕЯ RON 10 4,55448 0,01922
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,75206 0,04364
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,12118 0,01972
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,12728 0,00678
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,92727 0,04563
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,90544 -0,01910
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,48778 0,00889
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,08395 0,00968
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 2015,09000 -1,70000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 30.11.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 30.11.2010 г.

ПРЕХВъРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВъРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция или 
един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на Нет-
ната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	29.11.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 	1.0349	лв. 1.0195	лв.	 1.0298	лв.	 2,04	% 3,26	%

Сентинел	-	Рапид 1,1877	лв. 1,1877	лв. 	3,67	% 4,05	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	26	ноември	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	29/11/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,204420 € 1,228508 € 1,198398
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,912585 € 0,930837 € 0,908022

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,889574 € 0,907365 € 0,885126

Цените са валидни за поръчки, подадени на 24/11/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	30/11/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,146970 лв. 1,146970 лв. 1,146970 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 30/11/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Смесен - балансиран 4.6272 4.6503 4.8123  4.6272 4.5347   -10.14% 15.67% -12.54% -23.64% 21.01.2008
фонд в акции 7.1618 7.1976 7.4483  7.1618 7.0186   1.10% 14.43% -1.34% -11.05% 23.01.2008
фонд в акции 10.1702 10.3228 10.5770  0.0000 0.0000   1.10% 0.09% 1.23% 1.43% 23.09.2009
             
фонд в акции 2.1179    2.1179    -15.02% 28.84% -19.63% -56.67% 12.11.2007
Смесен - балансиран 2.4917    2.4917    -16.23% 25.40% -20.32% -50.47% 12.11.2007

Фонд на паричен пазар 11.4186  11.4129  11.3958 11.4072 11.4072 11.4129 6.24% 0.12% 6.93% 6.36% 06.10.2008
Смесен - балансиран 10.6914  10.6382  10.5318 10.5850  0.0000 -0.67% 3.46% -0.91% 2.96% 06.10.2008
фонд в акции 9.7664  9.7178  9.5720 9.6206  0.0000 -5.47% 8.34% -6.12% -1.34% 06.10.2008
             
Смесен - балансиран 13.2394    13.1083    -2.34% 5.77% -2.68% 5.60% 14.12.2005
фонд в акции 7.6902    7.6141    -9.10% 10.83% -12.43% -5.07% 01.03.2006
фонд в акции 4.2598    4.2176    -27.94% 12.83% -26.77% -17.71% 21.06.2006
фонд в акции 7.7263    7.5013    -5.29% 11.98% -1.40% -9.72% 05.02.2008
фонд в акции 11.1283    10.8042    5.28% 12.81% 8.74% 2.78% 05.02.2008
Фонд на паричен пазар 12.2029    12.2029    7.56% 0.17% 8.42% 8.46% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
Смесен - балансиран 82.5842    82.2952  82.5842  -0.42% 1.34% -2.36% -4.34% 20.11.2006
фонд в акции 47.8126    47.5735  47.8126  -7.87% 2.45% -10.53% -13.00% 20.11.2006
фонд в акции 64.0115    63.6914  64.0115  -7.15% 4.99% -4.90% -11.44% 03.10.2007
             
фонд в акции 98.1417    96.6805    -5.11% 3.34% -6.85% -0.68% 04.01.2007
Смесен - балансиран 79.6095    78.4243    -4.60% 2.47% -6.07% -6.84% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.32297    1.32033    5.84% 0.72% 6.72% 5.74% 01.12.2005
Смесен - балансиран 1.08149    1.07503    0.20% 4.05% -0.61% 1.52% 01.12.2005
фонд в акции 0.74680    0.73571    -4.46% 8.08% -6.30% -6.15% 01.03.2006
Смесен - консервативен 0.74167    0.73723    1.05% 2.54% 1.87% -10.45% 07.03.2008
Смесен - консервативен 1.05421    1.05106    2.77% 0.48% 3.58% 3.29% 07.05.2009

Смесен - балансиран 98.4216    97.4422    -4.68% 6.22% -6.37% -0.42% 07.12.2005
Смесен - балансиран 103.0743    102.0487    -6.54% 5.32% -8.42% 0.54% 06.03.2006
фонд в акции 83.1362    81.8984    -8.22% 8.85% -10.39% -2.13% 20.06.2005
Фонд на паричен пазар 124.0549    124.0549    7.99% 0.45% 8.44% 7.24% 31.10.2007
Смесен - консервативен 94.2575    93.8808    4.41% 2.36% 3.02% -2.11% 01.02.2008
Смесен - консервативен 107.6383  107.5308  107.2082  107.5308  4.99% 0.58% 5.69% 5.26% 01.07.2009
фонд в акции 100.9929  99.9930  0.0000  0.0000  N/A N/A N/A N/A 15.11.2010

 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
Смесен - балансиран 4.7937     4.7651     -2.52% 7.70% -4.00%*** 4.79% 08.07.1999
фонд в акции 0.9084  0.9039  0.9016   0.8972     -14.64% 13.35% -16.59%*** -6.84% 01.06.2009

Фонд на паричен пазар 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
Смесен - балансиран 17.2500     17.1296     -7.91% 6.83% -9.27% 9.28% 28.09.2004
фонд в акции 10.5538    10.4070     -13.52% 8.87% -15.60% 0.97% 05.01.2006

фонд в акции 1.1258     1.1092     -13.11% 11.36% -14.58% 0.84% 10.05.2004
фонд в акции 0.7772     0.7657    11.39% 16.46% 9.67% -6.23% 04.10.2006
фонд в акции 1.0244     1.0093    16.83% 10.30% 15.94% 0.31% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 131.4875  131.2910  131.0289    4.03% 3.21% 5.10% 6.08% 04.05.2006
Смесен - балансиран 14.1628  14.1628  14.0226    -5.89% 8.17% -6.57% 1.79% 17.12.2004
фонд в акции 0.7338  0.7266  0.7194    -2.07% 15.20% -4.64% -6.95% 04.05.2006
             
Смесен - балансиран 799.9388    793.9542    2.57% 3.38% 2.86% -7.90% 09.05.2008
фонд в акции 717.4568    712.0893    1.19% 3.88% 1.58% -11.11% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.4712    11.4712    5.53% 1.16% 5.92% 2.88% 30.01.2006
Смесен - балансиран 121.0463    121.0463    0.86% 5.13% 0.37% 2.27% 30.01.2005
фонд в акции 6.8386    6.8386    -2.91% 10.11% -4.08% -7.56% 30.01.2006
фонд в акции 10.1896    10.1896    1.20% 2.35% 1.43% 1.03% 30.01.2009
           
фонд в акции 7.8919    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв
фонд в акции 0.5308  0.5282  0.5256    0.84% 7.77% -0.19% -19.02% 19.11.2007
Смесен - балансиран 0.7441  0.7415  0.7389    -0.32% 3.30% -0.31% -9.41% 19.11.2007
Смесен - консервативен 1.0032  1.0017  1.0002    4.02% 1.06% 4.60% 0.05% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
Фонд на паричен пазар 1.2775  1.2756  1.2737   5.47% 0.20% 6.23% 5.31% 16.03.2006
фонд в облигаци 1.3000  1.2961  1.2922   6.06% 0.83% 6.87% 5.67% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.8637  0.8603  0.8569   -0.66% 2.90% -1.30% -3.15% 16.03.2006
фонд в акции 0.6289  0.6258  0.6227   -6.79% 5.14% -8.20% 9.49% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.7124  0.7096  0.7068   -6.66% 4.06% -7.12% -11.56% 11.02.2008
Фонд на паричен пазар            19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000   N/A N/A N/A N/A 
 1.0417  1.0417  0.9896   N/A N/A N/A N/A 
             
Фонд на паричен пазар 1.1877    1.1877   3.67% 0.12% 4.05% 3.72% 15.11.2005
Смесен - балансиран 1.0349   до 90 дни  над 90 дни  2.04% 3.30% 2.26% 0.47% 12.09.2005
    1.0195  1.0298      

Смесен - балансиран 7.7045    7.7045   -6.21% 9.87% -4.34% -5.34% 01.03.2006
фонд в акции 6.5695    6.5695   -6.29% 9.27% -6.26% -8.46% 01.03.2006
фонд в акции 2.9021    2.9021   3.48% 14.52% 4.97% -28.72% 05.04.2007
фонд в акции 10.4082    10.4082   -0.20% 1.91% 0.54% 2.06% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7592 0.7555 0.7536 0.7480 0.7480 0.7517  0.7330 3.09% 11.91% 4.75% -6.21% 22.05.2006
фонд в акции 0.4266 0.4245 0.7536 0.4203 0.4203 0.4224  0.4119 2.26% 14.92% 1.40% -21.50% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 110.0106  108.6591                                                                                       107.8482   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010 
           
фонд в облигаци 324.4427    323.4709    3.81% 0.47% 4.33% 7.03% 17.11.2003
 13.5217    13.2553    2.71% 2.56% 3.11% 6.00% 27.12.2005
Смесен - балансиран 12.1906    11.8321    -0.66% 5.53% -0.67% 3.69% 27.12.2005
фонд в акции 8.5374    8.2863    -2.93% 11.38% -3.68% -3.39% 07.09.2005
Смесен - балансиран 20.9080    20.9080    3.10% 4.28% 3.26% 1.42% 08.10.2007 
            
фонд в акции 6.6087    6.5757    -2.34% 4.92% -3.06% -11.19% 01.06.2007
Смесен - балансиран 8.0174    7.9773    -1.54% 4.89% -1.77% -6.13% 01.06.2007
фонд в облигаци 11.8151    11.7856    8.66% 2.95% 8.58% 5.22% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1807    1.1571    -3.49% 5.09% -4.15% 4.03% 18.09.2006
Смесен - балансиран 1.0545    1.0439    0.10% 3.97% 0.46% 2.17% 10.06.2008

N/A 13.5017 12.1727 8.5248
325.0906 N/A 12.1309 8.4956
326.7104 13.3885 N/A 8.4537 
326.7104 13.3885 12.0711 N/A

Piraeus	Funds Цени за дата 26.11.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 6,5167 6,2790

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,5640 0,5434

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2,3573 2,3109

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9,6971 9,3206

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 10,3340 10,0308

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,4512 10,2452

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).

УД „Общинска банка Асет Мениджмънт” АД, 1000 София, общ. Оборище, ул. „Врабча” № 10, тел. за кон-
такт +359 2 93 56 522, fax. +359 2 93 56 615, e-mail: mbam@municipalbank.bg, web: www.mbam.bg

Договорен	фонд
Начало	на	
публично-

то	предла-
гане

Емисион-
на	стой-

ност*

Цена	на	
обратно	

изкупува-
не**

Доходност

от	нач.	на	
год.

от	нач.	на	
публичното	

предлагане***
ДФ	“ОБщиНСКА	БАНКА	–	

ПЕРСПЕКтиВА”  15.10.2009 г. 11.5926 11.5057 7.74 %  15.92 %

ДФ	“ОБщиНСКА	БАНКА	–	
БАлАНСиРАН”  15.10.2009 г. 11.7178  11.6592 8.68 % 17.17 %

Емисионната стойност е равна на нетната стойност на активите на един дял.* Цената се образува, 
като НСА на дял се намали с разходите за обратно изкупуване.** Доходността от началото на публич-
ното предлагане не се анюализира.***

Посочените цени са валидни за поръчки, подадени на 23, 24  и  25 ноември 2010 г



медиен бизнес    17    
Вторник 30 ноември 2010  pari.bg

Докладът за новия медиен 
закон няма да бъде внесен 
в Министерския съвет днес, 
както беше първоначалният 
план. Той ще стигне до уп-
равляващите и депутатите от 
парламента чак в средата на 
януари. Това каза пред в. “Па-
ри” председателят на Съвета 
за електронни медии доц. 
Георги Лозанов. Той ръко-
води и групата, която работи 
по предложенията за закона. 
Днес министър-председате-
лят Бойко Борисов трябва да 
одобри молбата за отлагане, 
подписана от доц. Лозанов.

Причините
Причината за забавянето на 
текстовете по новия медиен 
закон е отлагането на цифро-
визацията за януари 2015 г., 
каза още председателят на 
СЕМ. Решението на прави-
телството изненадало чле-
новете на работната група. 
Сега те трябва да направят 
някои поправки в текстовете 
и да вземат допълнителни 
решения, обоснова се доц. 
Лозанов.

“Цифровизацията в Бъл-
гария трябва да бъде отло-
жена, тъй като страната ни 
няма никаква готовност”, 
пък заяви юристът на ВАЦ 
България Радомир Чолаков, 
който също е член на група-
та, работеща по новия закон 
за радиото и телевизията. В 
работната група няма разно-
гласия по този въпрос.

новите моменти в 
закона
Предложението за създаване 
на отделен закон за общест-
вените медии - БНТ и БНР, 
не се одобрява от повечето 
членове на работната група, 

каза още доц. Георги Лоза-
нов. Според него няма нужда 
от такъв, защото държавните 
медии се конкурират за рекла-
ма с търговските оператори. 
Според него по-важно е в но-
вия закон ясно да се разпише 
обществената им функция. 
Така предаванията по БНТ 
и БНР ще бъдат разделени 
на принципа - обществено 
значими и комерсиални. Пър-
вите ще се субсидират от 
държавата, а последните ще 
се издържат от реклами. Така 
самите медии ще бъдат ори-
ентирани как да балансират 
бюджета си, допълва доц. Ло-
занов. С преструктурирането 
на БНТ и БНР ще се реши и 
въпросът дали рекламното 
време на държавните медии 
да бъде удължено или не. 
Такъв дебат се оформи през 
лятото, когато от БНТ изра-
зиха мнение, че  трябва да 
им се увеличи рекламното 
време. Тогава обществените 
оператори заявиха, че ако 
БНТ настоява за това, те ще 
излязат с контрастановище 
- или да й бъдат отнети 15-те 
минути реклама на ден, с ко-
ито разполага сега, или да се 
спре държавната субсидия.

“Предложението да се съз-
даде отделен закон за БНТ 
и БНР не е обсъждано на 
политическо ниво”,  увери 
председателят на медийната 
комисия към парламента 
Даниела Петрова. Според 
нея това предложение под-
лежи на широко обществе-
но обсъждане.  

Така заради отложената 
цифровизация ще се заба-
ви и новият медиен закон. 
Остава неясна и съдбата на 
двете държавни медии. 

елена Петкова

събитие

14
 са медиите, които ще 

участват в петия подред 
медиен панаир

▶

Лора Крумова 
ще конкурира 
Иван и Андрей от 
екрана на bTV
Познатото лице от 
сутрешния блок на 
Нова телевизия Лора 
Крумова вече ще гле-
даме по конкурентната 

bTV. От 12 декември 
тя ще води чисто ново 
предаване по национал-
ната телевизия - “Тази 
неделя”. С него Кру-
мова ще се опита да 
конкурира 8-часовото 
шоу на Иван и Андрей 
- “Станция нова” по 
Нова тв. С тази разли-
ка, че Лора ще е само 

Рокада

Предложението за създаване на отделен закон за бнТ и бнР не е обсъждано на политическо ниво▶

Най-вероятно няма да има отделен закон за БНТ и БНР

Новият медиен закон 
се отлага за януари

Създаването на отделен 
закон на БНТ и БНР не е добра идея
Аз не споделям мне-
нието, че трябва да се 
създава отделен закон 
за обществените медии 
- БНТ и БНР. По-важно-
то е ясно да се разпише 
тяхната обществена 
функция. Ако двете 
медии се преструктури-
рат, няма да има нужда 
от отделен закон за тях. 

доц. Георги Лозанов,
председател на СЕМ

си ще трябва да набавя 
сама чрез реклама. Тога-
ва ще се реши и въпро-
сът с рекламното време 
в обществените медии. 
Точно заради рекламата 
няма смисъл те да са от-
делени в различен закон 
от този, който урежда 
функционирането на 
търговските оператори.

два часа на екран. 
Нейното шоу започва 
час по-рано от това на 
“двамата мъже наполо-
вина” - в 9 ч сутринта, 
и завършва шест часа 
по-рано - в 11 ч. Иначе 
разликите между двете 
предавания засега не 
изглежда да са много 
големи. Крумова също 

ще кани популярни 
личности в студиото си 
или пък тя ще гостува в 
домовете им. В новото 
неделно предаване на 
bTV зрителите ще гле-
дат светски и култур-
ни новини, директни 
включвания по актуал-
ни теми, ексклузивни 
репортажи. 

Реформите ще доведат 
до промяна във финан-
сирането им. Ако се 
знае, че дадени преда-
вания имат обществена 
функция, те ще бъдат 
финансирани от държа-
вата. Така Българската 
национална телевизия 
ще има ясна представа 
каква част от бюджета 
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Ще има бум за сли-
ванията и придоби-
ванията в страната, 
прогнозират от KPMG 
International

Сливанията и придобивани-
ята в Полша се очаква да се 
увеличат над два пъти до 
2013 г., се казва в доклад на 
одиторската компания KPMG 
International. Причината за 
раздвижването на M&A сек-
тора e, че заради дълговата 
криза много европейски бан-
ки ще са принудени да прода-
ват полските си поделения.

Очаква се през следващите 
три до пет години сливания-
та и придобиванията в Пол-
ша от 3% от БВП да се качат 
до 8-10%. През тази година 
M&A сделките в страната 
са се утроили до 13.9 млрд. 
USD според изчисленията 
на KPMG.  

Проблемите водят 
до продажби 
Най-ключовата и голяма 

Полските банки ще си сменят собствениците
сделка за 2010 г. е про-
дажбата на Bank Zachodni 
WBK SA от ирландската 
Аllied Irish Banks. Заради 
финансовите проблеми на 
Ирландия, Гърция и Пор-
тугалия се очаква именно 
банките, които са от тези 
европейски страни, да са 
най-активните продавачи. 
Причината е, че ако те-
зи банки в тези 3 страни 
поискат държавна помощ, 
те ще бъдат принудени да 
продават поделенията си в 
някои европейски страни, 
в това число и в Полша, 
коментират пред Bloomberg 
анализатори от UniCredit 
Group в Полша.

тренд
Пазарът на сливанията и 
придобиванията ще расте 
през следващите години не 
само заради проблемите на 
някои европейски страни, 
но и заради факта, че Пол-
ша беше единствената в 
ЕС, която отчете растеж по 
време на кризата. За 2009 г. 

страната отчете 1.7% ръст 
на фона на рецесията във 
всички страни от ЕС. За 
догодина правителството 
очаква отново да е налице 
подем в икономиката. По 
отношение на публичните 
финанси кабинетът първо-
начално очакваше дефици-
тът за тази година да е 6.9% 
от БВП, но през октомври го 
ревизира до 7.6%. 

Кой (ще) се продава
Гръцката EFG Eurobank 
Ergasias се оглежда за купува-
чи за Polbank unit, докато гер-
манските  WestLB и Allianz 
имат намерение да продадат 
поделенията си в Полша. По 
всяка вероятност проблемите 
с Португалия ще принудят 
Banco Comercial Portugues SA 
да продаде Bank Millennium 
SA, коментират чужди ана-
лизатори. Не е изключено 
германската Commerzbank и 
белгийската KBC Group съ-
що да потърсят инвеститори 
съответно за BRE Bank  и and 
Kredyt Bank.

63
▶ процента от банко-
вия сектор в Полша са 
собственост на чужди 
финансови  
институции

Заради 
финансо-

вите проблеми на 
Ирландия, Гърция 
и Португалия се  
очаква именно 
банките, които са 
от тези европейски 
страни, да са  
най-активните  
продавачи

13.9
▶ млрд. USD е стой-
ността на пазара на 
сливания и придоби-
вания в Полша, сочат 
данните на KPMG 
International

Гръцката 
EFG 

Eurobank Ergasias 
се оглежда за 
купувачи за 
Polbank unit, докато 
германските  
WestLB и Allianz 
имат намерение 
да продадат 
поделенията си в 
Полша
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Малките молове се специализират, за да оцелеят
Варненският “Пфое 
мол” става аутлет, в 
София се чака първи 
сватбен мол

Малките търговски центро-
ве, които отвориха врати 
с първата вълна от молове 
в страната, вече прибягват 
към нестандартни пазарни 
формати в името на оцелява-
нето. Ударите по бизнеса им 
дойдоха както от намалялото 
потребление и трудностите 
на много търговци да пла-
щат наемите си, така и от 
растящата конкуренция с 
появата на големите молове 
през последната година. В 
резултат на мястото на тър-
говски център The Boulevard 
в столичния квартал “Мла-
дост” отваря сватбен мол, 
а от средата на декември 
“Пфое мол” във Варна ще за-
работи под името “Шопинг 
аутлет център” 

Ниша
Задръствания, бензиностан-
ции и търговски центрове 
- това от няколко години е 
обичайната гледка на цен-
тралния за жк “Младост” 
бул. “Александър Малинов”. 
От 10 декември там отва-
ря и първият за столицата 
сватбен мол “Булевардът”, 
новината за който вече оби-
каля из сватбените социални 
мрежи. Според Радослав Пе-

нев, собственик на търгов-
ския център The Boulevard, 
който ще претърпи тран-
сформацията, на пазара има 
нужда от подобен бизнес. 
“Ще предлагаме всичко за 
една церемония - от рокли 
и аксесоари до услугите на 
сватбени агенции”, обясни 
той. По думите му вече тече 
освобождаване на площи от 
наематели, чиито договори 
са изтекли или бизнесът им 
не е свързан с новата концеп-
ция. От търговския център 
обаче отказаха повече ко-
ментари. Той беше открит 
в средата на 2008 г., но през 
последните месеци бизнесът 
му видимо пострада, което 
пролича и от нарастващите 
празни площи.   

Аутлет изход
Пред подобен проблем е из-
правен и “Люк” АДСИЦ, 
собственик на открития в 
края на 2007 г. във Варна 
“Пфое мол”. В отчетите си 
до фондовата борса през по-
следната година дружеството 
отбелязва постоянен спад на 
месечните си приходи спря-
мо очакваното. Като при-
чини се посочват трудната 
събираемост на наемите и 
намаляващата посещаемост, 
особено след отварянето на 
трети мол в града в лицето 
на “Варна тауърс”. Според 
Георги Манчоров от упра-
вляващото дружество “МС 

Молс” пазарът в морския 
град е преситен и това налага 
да се търсят ниши. “Пфое 
мол” вече претърпя една 
трансформация месеци след 
откриването си, когато беше 
превърнат в т. нар. фешън 
лайфстайл търговски център, 
насочен към по-висок клас 
модни марки. По думите на 
Манчоров тази идея е прора-
ботила, но за кратко. Новата 
концепция - аутлет център, 
се очаква да повиши дела на 
заетите площи от сегашните 
62% до над 80% от общо  
13 500 кв. м. Това ще се се 
случи до откриването на ре-
брандирания търговски цен-
тър на 15 декември под името 
“Шопинг аутлет център”. 
“В момента марките, които 
нямат аутлет формати, осво-
бождават обектите си. Също 
и тези, които въпреки некол-
кократното намаляване на 
наемите нямат възможност 
да плащат”, посочи Георги 
Манчоров. В същото време 
се връщат и стари наематели, 
като Sisley и Beneton, но вече 
с аутлет колекции. Успоредно 
с новия бранд собствениците 
ще въведат и допълнителни 
услуги - школи за бойни из-
куства и танци, голям детски 
център. Към сградата се при-
строява и конферентна зала, а 
проблемът с трудния достъп 
до паркинга се решава чрез 
нов подход откъм бул. “Сли-
вница”.  

М-П ПроПърти ГруП ЕооД   

ПрЕДСтАВЯ АКтуАЛНо ЗА ПроДАЖБА:

1. ЖиЛиЩНА СГрАДА на ул. Бунтовник – напълно завършена, лук-
созни довършителни работи. РЗП 2312,27м2. Цена 1390 евро/м2;

2. 3-СтАЕН АПАртАМЕНт, тип ателие с площ от  170 кв.м. в кв. 
„Лозенец”, ул. „Бунтовник” до бул. „Черни връх”.Съвремен интериор, 
просторни помещения, оборудвана кухня. Цена –1171 евро/м2.

3.  3-СтАЕН АПАртАМЕНт, напълно обзаведен на ул. Хр.Вакарелски, 
между Студентски град и Дианабад, с два гаража и мазе. Площ на 
апартамента – 150 кв.м. Съвременен интериор, качествено обзавеж-
дане по каталог.

Цена – 1393.33 евро/м2 за апартамента.

Вижте повече на www.mppropertygroup.com 

тел. 854-88-88, 421-11-01, мобилен 0885-069-133, 0886-417-313

До средата на миналата 
година 75% от капитала на 
дружеството собственик на 
на варненския мол - “Люк” 
АДСИЦ, се държаха от гер-
манската фамилия Пфое. 
Собственост на Карл-Хайнц 
Пфое у нас е също едно- 
именната компания “Мото 
Пфое”, представител на ня-
колко автомобилни марки. 
През юни 2009 г. “Люк” 
АДСИЦ стана притежание 
на “Водстрой 98”, което бе-
ше последвано и от коренна 
промяна в концепцията на 
“Пфое мол”. 

радостина маркова

трансформациите на пазара на търговски площи доведоха до появата на  
първия сватбен мол в София
▶

Снимка Емилия коСтадиноВа



Близо 29 млн. EUR е отливът на френски капитали от България             към края на август, 
но износът към страната на Айфеловата кула се увеличава с около        13%
Има потенциал, но той не е 
използван максимално. Това 
коментират икономически-
те анализатори във връзка 
с двустранните отношения 
между Франция и Бълга-
рия. Последните данни към 
края на август все още са 
негативни - стокообменът 
на годишна база се свива с 
1.5%, а инвестициите със 
114%. Въпреки това обаче 
има подобрение в данните 
за износа - отчетен е ръст от 
12.6%, така че има и място 
за оптимизъм.

Охлаждане 
и размразяване
Двустранният стокообмен 
между Франция и България 

специално
приложение

30 ноември 2010

Дарина Черкезова
darina.cherkezova@pari.bg

Икономически потенциа  л, който 
не е използван максима  лно

расте непрекъснато до 2008 
г., когато достига рекордния 
резултат от 1.5 млрд. EUR, 
показват данните на БНБ. 
След това заради кризата 
той се сви с 23.8% в края 
на 2009 г. Към момента 
общият резултат все още 
е негативен, но спадът в 

износа вече е преодолян, 
а негативните данни при 
вноса поне намаляват раз-
мерите си.

Към края на август стоко-
обменът между двете дър-
жави достига 782.2 млн. 
EUR, като до края на годи-
ната има потенциал да бъ-
дат достигнати стойностите 
от 2009 г. За Франция са из-
несени стоки за 387.5 млн. 
EUR, което e ръст от 12.6% 
на годишна база. В същото 
време са внесени стоки за 
394.7 млн. EUR, т.е. с около 
12.2% по-малко.

България изнася облекла, 
пресни охладени или зам-
разени меса, машинни час-
ти и др., а внася от Франция 

автомобили, медикаменти, 
електроуреди и др.

Хиляди възможности
За периода 1996-2009 г. 
френските инвестиции в 
България възлизат на 981.3 
млн. EUR, с което държавата 
си спечелва 14-о място сред 
външните инвеститори, от-
читат от Министерството 
на икономиката, енерге-
тиката и туризма (МИЕТ). 
Това обаче не съответства 
на потенциала на страната, 
категорични са експертите 
от ведомството.

Към момента делът на 
френските инвестиции е 
най-голям в сферата на про-
мишлеността - 58%, след-

вани от финансите - 28%, 
търговията - 11%, селското 
стопанство, съобщенията, 
строителството, банковия 
сектор - 7.5%, и др.

Списъкът на секторите, 
в които има потенциал за 
увеличаване на вложенията 
от Франция, е доста дълъг. 
Той включва най-актуални-
те към момента сфери като 
енергетика, управление на 
води и отпадъци, изграж-
дане на инфраструктурни 
обекти, но и “традицион-
ните” -  хранително-вкусо-
ва промишленост и тури-
зъм. Според експертите от 
МИЕТ има потенциал и в 
области като биологично 
земеделие, лозаро-винар-

ския бранш, фармацевтика 
и информатика. 

Към момента обаче дан-
ните не са много положи-
телни. От началото на го-
дината до края на август е 
налице отлив на инвести-
ции. Общо 28.8 млн. EUR 
са “изтекли” от България в 
посока Франция. За сравне-
ние през първите осем ме-
сеца на 2009 г. инвестици-
ите възлизат на 221.8 млн. 
EUR - рекорд за последните 
15 години. Прогнозата за 
идните години не е много 
оптимистична, така че най-
големият риск в бъдеще е 
потенциалът, за който го-
ворят всички експерти, да 
остане нереализиран.      

България
Франция &&
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Божолето става все по-популярно
За първи път почита-
телите дегустираха 
младите вина на изба 
“Жорж Дюбоф”

Празникът на младото френ-
ско вино “Божоле нувo”, 
който се отбелязва винаги в 
третия четвъртък от ноем-
ври, става все по-популярен 
в Централна и Източна Евро-
па. България добре познава 
младото “Божоле”. От някол-
ко години свежото, плодово, 
непретенциозно вино у нас е 
представено от един от голе-
мите бургундски производи-
тели - Жозеф Дроен. За първа 
година обаче на българския 
пазар се появиха и вината на 
Жорж Дюбоф, известен още 
като Краля на Божолето, или 
човекът, който е превърнал 

това вино в световна мания. 
Почитателите на младото 

френско вино тази година 
се насладиха на цели три 
вариации на Божолето на 
изба “Дюбоф” - нуво, розе 
нуво и вилаж нуво. Освен 
марката “Дюбоф” тази годи-
на се предлагат и божолетата 
на избите “Шато дьо Пизе”,  
“Албер Бишо” и др. Всяка 
година се множат и ресторан-
тите, винобаровете и търгов-
ските вериги, които органи-
зират дегустации и предлагат 
младото вино. Тази година те 
са около 30 в столицата, а за 
първи път и броят им извън 
нея е значителен. Така че 
догодина позната фраза “Le 
Beaujolais nouveau est arrive”, 
или “Божолето пристигна”, 
може да чуем у нас от още 
повече изби.  

782.2
▶ млн. EUR е 
стокообменът между 
Франция и България 
към края на август 
2010 г.

Близо 29 млн. EUR е отливът на френски капитали от България             към края на август, 
но износът към страната на Айфеловата кула се увеличава с около        13%

Икономически потенциа  л, който 
не е използван максима  лно

Компаниите
Кои са големите френски 
инвеститори

Societe Generale (53 млн. USD) - банков сектор
BNP Paribas (21.8 млн. USD) - банков сектор
Dewavrin (18.4 млн. EUR) - преработка на вълна 
Ciment Francais (15.9 млн. EUR) - производство на 

цимент
Mr. Bricolage (15 млн. EUR) - търговия на стоки за 

строителството и дома
Mecamidi (13.5 млн. USD) - енергетика
Danon (5.8 млн. USD) - хранително-вкусова про-

мишленост
Air Liquide (1.7 млн. EUR)- производство на течни 

газове за промишлеността 
Groupe Schneider (1.7 млн. EUR)- електротехника

Източник: МИЕТ

▶
▶
▶
▶

▶

▶
▶

▶

▶

Капитали

981.3
млн. EUR са френските инвестиции в България за пери-

ода 1996-2009 г., с което Франция се нарежда на 14-о място 
по обем на вложени средства у нас

▶

Тази година почитателите на младото вино могат 
да опитат няколко марки и разновидности божоле   

СнИМка МагдалИна гЕноВа

▶

58 
▶ процента 
от френсикте 
инвестиции са 
в сферата на 
промишлеността

Близо 6 млн. души 
годишно изкачват 
символа на Париж и на 
франция - айфеловата 
кула

▶
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С 5% са се увеличили  
френските фирми в БТПП 
Броят на смесените дружества намалява за сметка на тези  
с френски капитали

госпожо Димитрова, 
Българската търгов-
ско-промишлена палата 
(БТПП) работи с няколко 
партньорски организации 
във франция. Какви са 
вашите и техните на-
блюдения за интереса на 
френските компании към 
България?

- БТПП сътрудничи с 
търговските камари на 
основните икономически 
центрове във Франция - 
Париж, Марсилия, Грено-
бъл, област Елзас, както 
и с Френския център за 
външна търговия. Важен 
елемент от нашата работа е 
и сътрудничеството с Френ-
ско-българската търговска 
камара.

Интересът на френските 
компании е традиционен и 
дългогодишен. Към насто-
ящия момент той е насочен 
най-вече към автомобило-
строенето, строителните 
материали, финансите и 
търговията.

Как оценявате потен-
циала за развитие на дву-
странните отношения? 

- Франция има важно 
значение за външноиконо-
мическите връзки на Бъл-
гария, въпреки че те не 
отговарят съвсем на реал-
ните възможности на двете 
страни. В тази връзка биха 
могли да се търсят възмож-
ности за разширяване на 
френското инвестиционно 
присъствие. Създаването на 
повече смесени фирми съ-
що има добри перспективи, 
тъй като френският бизнес 

▶

▶

Визитка
Коя е Габриела 
Димитрова

Габриела Димитрова 
е директор на дирекция 
„Международно сътруд-
ничество и международ-
ни организации” в Българ-
ската търговско-про-
мишлена палата.

Тя е магистър по „Меж-
дународен туризъм”, 
като е завършила Иконо-
мически университет-
Варна. 

Тя има опит в организи-
рането на бизнес мисии в 
страната и чужбина, биз-
нес и икономически съби-
тия за МСП, обучения и 
семинари и др.

▶

▶

▶

има какво да сподели с бъл-
гарските си партньори.

Какъв е броят на фир-
мите с френски капитал, 
които са членове на БТПП 
към момента? С колко са 
се увеличили на годишна 
база? а от началото на 
кризата? 

- Към момента фирмите 
с френски капитал, реги-
стрирани в БТПП, са общо 
110, като от тях 34 са сме-
сени дружества, 35 са със 
100% френски капитал, а 
41 са представителства на 
френски фирми в България. 
Промяната в техния брой в 
рамките на тази година не 
е голяма, а от началото на 
световната икономическа 
криза има увеличение с 
5%. Наблюдава се нама-
ляване броя на смесените 
компании и увеличаване 
на тези с изцяло френски 
капитал. Очевидна е тен-
денцията за повишаване 
интереса на френските 
фирми към инвестиране в 
местни компании за сметка 
на търговските представи-
телства.

В кои сектори има най-
много компании с френски 
капитал? Кои сектори са с 
най-добра перспектива за 
развитие на двустранни-
те отношения в бъдеще?

- Френските фирми, рабо-
тещи в България, оперират 
най-често в секторите тър-
говия с хранителни стоки, 
производство на текстилни 
изделия, козметика и пар-
фюмерия, информационни 

▶

▶

Schneider Electric: Енергетиката 
ще е на фокус в бъдеще
Инвеститорите искат  
по-гъвкаво и достъпно 
финансиране

Основният фокус в дейността на 
Schneider Electric през следващите 
години ще са енергийната ефек-
тивност, решенията за енергиен 
мениджмънт и възобновяемите 
енергийни източници (ВЕИ). На-
шата компания си дава сметка за 
енергийните предизвикателства, 
пред които е изправен светът, и 
постоянно повишаващата се цена на 
енергията, коментира Андрю Сло-
ун, управител на Schneider Electric 
за България, Албания, Македония 
и Косово. 

Към момента компанията рабо-
ти в няколко сфери - енергетика, 
инфраструктура, строителство на 
бизнес и жилищни сгради, както и 

центрове за обработка на данни. То-
ва, че бизнесът на Schneider Electric 
е диверсифициран, ни помогна 
да префокусираме компанията и 
да минимализираме негативното 
влияние на кризата, казва Слоун. 
По негови наблюдения в момента 
бизнесът се премества от сферата 
на строителството към други сек-
тори като индустрия, енергетика, 
инфраструктура и ВЕИ.

„Пазарът в България е много ди-
намичен и изпълнен с предизвика-
телства. Това, което бихме искали 
да се промени, е да има по-гъвкаво 
и достъпно финансиране на проек-
тите, което да подпомогне инвести-
торите”, казва Слоун. Според него 
бизнес средата вече започва да се 
подобрява не само на глобално ни-
во, но и в България, а очакванията 
му са, че догодина ситуацията ще е 
още по-благоприятна.

услуги, банково и застрахо-
вателно дело и др. В БТПП 
преценяваме, че има добра 
перспектива за развитие на 
двустранните икономически 
отношения и в областите 
туризъм, машиностроене, 
електротехника. В облас-
тта на туризма двустранни-
те връзки не са достатъчно 
развити и не се използва 
съществуващия потенциал. 
Основен проблем за въз-
становяване на интереса 
към възможностите, които 
предоставя страната ни за 
почивка и отдих, е отсъстви-
ето на рекламна дейност на 
френски език.

Кои са най-честите 
въпроси, с които се об-
▶

андрю Слоун, управител на Schneider 
Electric за България, албания, Македония и 
Косово

▶

Интервю Габриела Димитрова, директор дирекция „Международно сътрудничество и международни организации”  
в Българската търговско-промишлена палата

ръщат към БТПП пред-
ставителите на френ-
ските компании, които 
биха искали да работят в 
България или които вече 
работят в страната?

- Най-често запитванията 
са за потенциални парт-

ньори, разясняване въз-
можностите на икономи-
ческата среда - въпроси, 
свързани със стъпките за 
създаване на местна фирма 
и установяване на местния 
пазар. Фирмите нерядко се 
обръщат към нас и за ре-

шаване на търговските им 
спорове с техни партньо-
ри. За тази цел към БТПП 
работи Арбитражен съд, 
който особено в настоящия 
момент на криза е много 
търсен.

Дарина Черкезова

111 354 
французи са посетили България към края на август 2010 г., 

което е с 8.9% по-малко на годишна база. През 2009 г. броят 
на туристите от Франция е бил над 172 хил., или с 41.3% 
повече спрямо 2008 г.

▶

СнИМка БоБИ ТошеВ

Туризъм
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Световният лидер в производството на газове за 
промишлеността, здравеопазването и околната среда

ЕР ЛИКИД БЪЛГАРИЯ
www.airliquide.bg

Иновативни решения и услуги за 

подобряване на ефективността и 

опазването на околната среда от лидера 

в сферата на индустриалните газове:

>Замразяване  

>Инертиране

>Горене  

>Заваряване и Рязане  

>Топлинна обработка  

>Рекуперация на разтворители 

>Пречистване и обработка на води.

>Околна среда
>Електроника
>Хранително-вкусова  
  промишленост
>Стъкларска промишленост
>Хартиено-целулозна               
  промишленост 
>Автомобилостроене 
>Корабостроене 
>Металообработване 
>Химическа промишленост
>Фармация
>Металургия
>Научно-изследователска     
  дейност
 >Техническа експертиза

  Ние имаме решение
  за всеки клиент

пазар, са произведени 
на местно ниво и се 
доставят до клиенти-
те чрез тръбопроводи, 
криогенни цистерни или 
в бутилки. Освен произ-
водство и продажба на 
газове Ер Ликид Бъл-
гария предлага също и 
специализирано оборуд-
ване (контролни шкафо-
ве, тунели за шоково 
замразяване, горелки и 
др.), изграждане на ин-
сталации на място при 
клиента, както и инова-
тивни решения и услуги 
за подобряване на про-
изводствените процеси 
на своите клиенти.

Ер Ликид България е 
подразделение на Гру-
па Ер Ликид, световния 
лидер при газовете за 
промишлеността, здра-
веопазването и окол-
ната среда, с повече 
от 42 000 служители в 
световен мащаб. Осно-
вен ангажимент на Ер 
Ликид е устойчивото 
развитие.

▶ 36% от приходите 
на компанията са от 
приложения на газове, 
които защитават живота 
и околната среда. Над 
60% от бюджета за про-
учвания и изследвания 
са посветени на устой-
чивото развитие.

▶ 84% от доставките 
на въздушни газове и 
водород се осъществя-
ват чрез безопасни за 
околната среда тръбо-
проводи или производ-
ствени обекти на място 
при клиента.

▶ През 2009 г. 18-те 
инсталации за когенера-
ция на групата спестиха 
изхвърлянето на 772 000 
тона CO2 в атмосфе-
рата.

▶ Употребата на кисло-
род за горивно горене в 
индустриалните пещи 
намалява емисиите на 
азотен оксид (NOx) и 
улеснява улавянето на 
въглероден диоксид. 
Водородът е крайно не-
обходим при намалява-
нето на съдържанието 
на сяра в съвременните 
горива и следователно 
и на емисиите серен 
оксид, отделяни при из-
гарянето им.

Като дългосрочен 
партньор Ер Ликид раз-
чита на устойчиви цен-
ности като безопасност 
и зачитане на околната 
среда, удовлетвореност 
на клиентите, ангажира-
ност на служителите и 
подкрепа на акционери-
те, за да продължи сво-
ята визия за устойчив 
растеж. Разнообразието 
от екипи, дейности, па-
зари и географско при-
съствие на Ер Ликид 
предоставя стабилна 
и устойчива основа за 
неговото развитие и ук-
репва способността да 
надхвърли собствените 
си граници, да завоюва 
нови територии и да из-
гради своето бъдеще.

Ер Ликид България работи, осигурявайки 
безопасност и зачитане на околната среда
Ер Ликид България е 
най-голямата компа-
ния за производство 
на промишлени газове 
в страната и започва 
дейността си тук през 
1999 г. Оттогава тя е 
инвестирала повече от 
60 млн. лв. в обновяване 

на материалната база и 
закупуване на ново обо-
рудване. Към момента 
хората, наети в екипа й, 
са 78. Компанията при-
тежава и управлява пет 
инсталации за разделяне 
на въздух, разположени 
в Перник и Пирдоп с общ 

капацитет от повече от 
1100 тона газообразен 
кислород на ден. Ер Ли-
кид инвестира също така 
в две пълначни станции 
за бутилки.

Компанията доста-
вя големи количества 
кислород на индустри-

ите, обработващи мед 
и стомана, и обслужва 
повече от 300 клиента в 
почти всички индустрии: 
автомобило- и корабо-
строене, електроника, 
хранително-вкусова 
промишленост, рибо-
въдство, пречистване 

на отпадъчни води, ме-
талообработване, стък-
ларска промишленост, 
хартиено-целулозна про-
мишленост и здравео-
пазване.

По-голямата част от 
газовете, които Ер Ликид 
продава на българския 
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Българският дизайнер Янко Цветков създаде стереотипни карти 
на Европа

Кой какво си мисли за другия

Беше по-скоро шега 
между приятели, 

поне така направих 
първата карта, след 
което, като я  
публикувах, и 
доста хора започ-
наха да посеща-
ват страницата 
ми и въобще сай-
товете, в които  
я публикувах

Какво е първото нещо, 
което хрумва на амери-
канците, когато чуят Гер-
мания? “Мръсно порно.” 
Каква е асоциацията на 
французите, когато стане 
дума за България? “Горки-
те диваци.” 

Това са само малка част 
от асоциациите, които 
европейци, американци, 
българи и т.н. имат за съ-
ответните страни по све-
та. Кой какво мисли за 
другите нации и какво 
изниква в съзнанието му, 
когато се спомене даде-
на страна, се опитал да 
илюстрира в географски 
карти графичният дизай-
нер Янко Цветков. 

началото 
Но как всъщност му хрум-
ва тази идея, която по-къс-
но става хит в интернет 
пространството. Една ве-
чер по време на газовата 
криза между Русия и Ук-
райна Янко Цветков реша-

ва да разсмее приятелите 
си, като прави карта на 
Европа, изобразяваща сте-
реотипите, с които свърз-
ваме останалите държави. 
Не очаквах картите да 
станат такъв хит, споде-
ля Янко. Толкова много 
хора харесаха първата, 
че реших да се концен-
трирам върху проекта и 
да изобразя стереотипите 
на България, Франция, 
Германия, Италия, Вели-
кобритания, Полша, САЩ 
към останалите страни 
в Европа, пояснява ди-
зайнерът. Сайтът на Ян-
ко Цветков бързо става 
много популярен - досега 
е посетен над половин 
милиард пъти.

След  
газовата криза
Първата карта, която Янко 
прави, е наречена “Където 
живея” и в нея Русия е 
наречена “параноична пе-
тролна империя”, а Украй-

на “крадци на газ”. Турция 
е “Страната без YouТube”, 
Исландия е страната на 
Бьорк, а Ирак има само 
един етикет - “САЩ”.

На картата Европа - САЩ 
възприемат Русия като 
“комуняги”, французите 
са “миризливи хора”, а 
италианците са “кръстни-
ци”. България и Румъния 
са под общия знаменател 
“Дракула”, Исландия се 
свързва с WikiLeaks, а 
Турция (Turkey - от англ. 
език “пуйка”) e “ястие за 
Деня на благодарността”. 
Асоциацията на герман-
ците при споменаването 
на България е “шнапс” 
(от немски - “ракия”), 
Турция е “източник на 
работна ръка”, а Финлан-
дия е “производител на 
мобилни телефони”.

другите за нас
Според италианските 
стереотипи Русия е “Газ-
пром”, българите са “де-

тегледачки”, а южната 
част на самата Италия е 
“Етиопия”.

В Европа според Ве-
ликобритания Украйна е 
кръстена “Каква странна 
страна!”, а собствената 
си страна я възприемат  
като “Псевдообединеното 
кралство”. За англичани-
те цяла Европа попада в 
графата “зла федеративна 
империя Европа”.

За Русия България е стра-
ната на “евтината пиячка”, 
Швеция - на “груповия 
секс”, а Румъния се казва 
просто “Молдова”. За по-
ляците Германия е “запад-
ният побойник”, а Русия 
- източният. България пък 
е “плажът на баба”.

За французите в Норве-
гия живеят “хора, които 
обичат студеното време”, 
в Англия - “убийци на 
девственици”, а в Италия 
- “шумни, дружелюбни 
хора”.

Теодора мусева

Визитка
Кой е Янко Цветков 

Янко Цветков е художник, дизайнер и фотограф на 33 
години, който работи в Лондон. Занимава се с графичен 
и уебдизайн от 10 години, както и с необичайни артпро-
екти. Можете да се запознаете с работата му на стра-
ницата му в интернет - alphadesigner.com.
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ДАМ, БЙОРК!

 Янко Цветков,  
 графичен дизайнер
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